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Szolidaritási nap a JATE-n 

A József Attila Tudomány-
egyetem KISZ-klubjában április 
26-án az egyetem 2154 KISZ-tag-
iának képviseletében 121 küldött 
tanácskozott. A KISZ Központi 
Bizottságának Vörös Vándorzász-
lójával kitüntetett egyetemi 
KISZ-szervezet küldöttértekezle-
tét Ambrus György, a küldött-
gyűlés elnöke nyitotta meg, üd-
vözölte a megjelenteket és az el-
nökség tagjait, dr. Márta Feren-
cet, a JATE rektorát, dr. Krajkó 
Andrást az MSZMP tudomány-
egyetemi szervezetének titkárát, 
Barabás Jánost a KISZ KB Egye-
temi és Főiskolai osztályának 
vezetőjét, dr. Mészáros Rezsőt a 
Csongrád megyei KISZ-bizottság 
osztályvezetőjét, dr. Vastagh Pált, 
a JATE KISZ-bizottságának tit-
kárát és Szigeti Lajos bölcsész-
hallgatót. A küldöttek megvá-
lasztották az értekezlet munka-
bizottságait, majd dr. Vastagh 
Pál az egyetem KISZ-titkára fű-
zött szóbeli kiegészítőt a küldöt-
tekhez előre eljuttatott írásos be-
számolóhoz. Mint mondotta, a be-
számoló és a küldöttértekezlet 
célja reális értékelést adni az 
egyetem KISZ-szervezetének te-
vékenységéről és megjelölni a 
következő időszakban megoldásra 
váró főbb feladatokat. 

Jogokról kötelességtudóan 
A legutóbbi KISZ-választások 

óta eltelt időszakban végzett 
munkáról a beszámoló többek 
között megállapította: 

— Az utóbbi időben a hallga-
tók aktivitásának növekedése fi-
gyelhető meg, de sajnos még 
mindig azok vannak többségben, 
akik a közösségi élettől elhúzód-
nak, magukba zárkóznak. A po-
litikai nevelőmunka, az agitáci-
ós propaganda tevékenység terén 
előbbre kell lépni, a jövőben a 
politikai munkát az eddiginél jó-
val szélesebben kell értelmezni. 
A politikailag aktívabb hallgató-
kat, a KiSZ-vezetőket jobban fel 
keli készíteni az alapszervezetek-
ben, a kollégiumi szobákban fo-
lyó vitákra, hogy azokat pozitív 
tartalmúbbá tudják tenni. 

— A munka fejlődésével, dif-
ferenciálódásával nem párosult 
kellő mértékben a szervezeti fe-
gyelem megszilárdítása, a veze-
tőtestületek munkájának haté-
konysága. 

— Az alapszervezetek nagy 
többsége helyesen értelmezte, 
iránymutató jellegű dokumentum-
nak tekintette a követelmény-
rendszert. Olyan szemlélet kia-
lakítására van szükség, amely-
ben világos, hogy a KISZ-tagság 
nemcsak jogokkal, de kötelezett-
ségekkel is jár. 

— Egyre nagyobb jelentőséget 
kell tulajdonítani a gyors és pon-
tos tájékoztatásnak. 

— Az egyetemi KISZ vb ki-
dolgozata a vezetőképes új rend-
szerét s két szinten kívánja meg-
valósítani. Az egyik szint a kari 
végrehajtó bizottságok és az 
egyetemi KISZ vb számára tar-
tandó közös találkozó minden 
félévben legalább egyszer. Döntő« 
jelentőségű az alapszervezeti 
vezetők képzése is, amelyre leg-
alkalmasabb formának az lát-
szik. hogy havonta rendszeresei) 
reszortértekezleteken vegyenek 
részt. 

Eredményes 
közéleti tevékenység 

— Egyik legfontosabb felada-
tunk, hogy a hallgatókat már ta-
nulmányaik során felkészítsük a 
jövendő hivatásukhoz szervesen 
tartozó közéleti tevékenységre. 
KISZ-tagjaink legyenek szoros 
kapcsolatban más társadalmi ré-
tegekhez tartozó fiatalokkal, a 
munkás-paraszt ifjúsággal. Az is 
lenyeges. hogy az egyetemen meg-
szerzett tudást már tanulmányaik 
befeiezese eiőtr it kamatoztassák 

a társadalom javára a hallgatók, 
(örvendetes, hogy az utóbbi idő-
ben megtaláltuk az e téren leg-
megfelelőbb formákat: például a 
fizikai dolgozók szellemi pályára 
tehetséges gyermekeinek egye-
temre való felkészítését rendsze-
resen segítjük; 30 alapszerveze-
tünk patronálja az ásotthalmi 
körzet általános iskoláit, segíti az 
oktatási, nevelési feltételek javí-
tását; a bölcsészek rendszeresen 
támogatják a dorozsmai cigány-
iskolát; joghallgatóink negyven-
nél is több alkalommal tartottak 
tájékoztató előadást megyénk 
községeiben az ifjúsági törvény-
ről; sok KISZ-tagunk dolgozik a 
járási KISZ-bizottság aktivistá-
jaként községi KlSZ-szervezetek-
ben s résztveszünk a városi 
KISZ-bizottság ifjúságvédelmi 
csoportjának munkájában is.) 

— Hallgatóink jelentős társa-
dalmi munkát végeznek. 

Tanulás - közösségben 
— Az érdekvédelmi munka te-

rén jelentős előrelépések történ-
tek, de fontos tovább erősíteni 
azt a szemléletet, hogy mindig 
az legyen előnyösebb helyzetben, 
aki tanulmányi munkája mellett 
a közösség érdekében plusz mun-
kál is végez. A hallgatók képvi-
selőinek — bár még sokkal töb-
bet kell tenniök azért, hogy min-
dig valóban közösségük álláspont-
ját képviseljék — munkája a 
tanszékeken, a különböző taná-
csokban egyre eredményesebb. 

— A tanulmányi munkát a jö-
vőben tágabb értelemben kell 
felfogni. Jelentős érdeklődés, 
színvonal emelkedés következett 
be diákköreink munkájában, s 
örvendetes az is, hogy a szakmai 
önképzés egyre hasznosabb fó-
rumaival válnak kollégiumaink. 

— A szabadidő célszerű és kul-
túrált eltöltésének elősegítése te-
rén fontos feladatok várnak a? 
ú j KISZ-klubra. Egyenletesen 
magas színvonalon tevékenyked-
nek, s egyre tovább fejlődve mái-
jelentős országos elismeréseket 
is szereznek művészeti csoport-
jaink. 

— A sportmunkában jobban ki 
kell használnunk jelenlegi lehető-
ségeinket s ésszerűbben kell gaz-
dálkodnunk a tömegsportra szánt 
keretekkel. 

— Az eddigi eredményeket to-
vábbfejlesztve sokkal nagyobb 
igényességgel kell folytatni párt-
taggá nevelő tevékenységünket, 
méginkább előtérbe kell kerülni 
a minőségi szempontoknak. 

— Az ifjúságpolitikai határo-
zat megjelenése óta rendkívül so-
kat fejlődött és tartalmasabbá 
vált a KISZ-szervezet és az egye-
tem állami és pártszervezeteinek 
kapcsolata. 

Az Igen reális beszámolót élénk 
vita követte és 34 küldött és meg-
hívott — közöttük dr. Márta Fe-
renc, dr. Krajkó András és Bara-
bás János is — mondta el véle-
ményét. Néhány gondolat a hoz-
zászólásokból. 

Konkrét feladatok -
követelményrendszer 

— A KISZ-tagságot jobban 
kell tájékoztatni a vezetőtestüle-
tek munkájáról, a döntésekről, s 
közvetlenebb kapcsolatot kell ki-
alakítani a vezetők és a KISZ-
tagok között. 

— Nagyobb gondot kell fordí-
tani arra, hogy eredményesebben 
harcoljunk a hallgatók között 
megnyilvánuló közömbösség el-
len s olyan szemléletet alakítsunk 
kí, hogy a KISZ-tag meggyőző-
désből legyen tagja a szervezet-
nek. 

— Az utóbbi két évben áz egye-
temen az ifjúsági mozgalom lé-
nyegében egészségesen fejlődött 
-— s a problémák mellett is — 
olyan politikai, tényező lett az 

egyetemen, ameWel számolni 
kell, és amelyre számítani lehet. 

— Nagyon fontos, hogy folya-
matosan konkrét feladatokat tud-
jon biztosítani az ifjúsági szer-
vezet tagjainak. A követelmény-
rendszert az eddigi pozitív ered-
ményekre építve tovább kell fej-
leszteni, s végrehajtását személy-
re szólóan félévenként ellenőriz-
ni kell. 

— A hallgatók képviselőinek 
még jobban és eredményesebben 
kell bekapcsolódniuk az oktatá-
si folyamat korszerűsítésébe. A 
hallgatók és az oktatók együtt-
működése e téren épüljön reális 
információkra és legyen kölcsö-
nös. A közeljövőben konkrétan" 
meg kell határozni a tanulmányi 
munkával kapcsolatos követelmé-
nyeket. 

— Az ú j KISZ-klubnak legyen 
feladata többek között az is, hogy 
a három kar hallgatóit közelebb 
hozza egymáshoz. 

A vita során felmerült még az. 
a gondolat, hogy minden KISZ-
alapszervezet egy napi társadalmi 
munka bérét ajánlja fel a KISZ-
klub anyagi lehetőségeinek bő-
vítésére. Szó esett arról is, hogy 
a jövőben keressék annak a lehe-
tőségét, hogy Szeged környékén 
az egyetem saját KISZ-tábort 
hozhasson létre, ahol nyaranta a 
hallgatók üdülhetnek, illetve a ve-
zetők tovább képezhetik magu-
kat. 

A vita lezárása után dr. Vas-
tagh Pál és Ambrus György vá-
laszolt a küldöttek hozzászólása-
ira és kérdéseire, majd a kül-
döttértekezlet egyhangúlag elfo-
gadta a KISZ-bizottság beszámo-
lóját. Ezt követően Csatári Bá-
lint a jelölőbizottság elnöke is-
mertette az ú j egyetemi KISZ-
bizottság tagjaira vonatkozó ja-
vaslatokat. 

A JATE KISZ Bizottsága 
A József Attila Tudományegye-

tem. KISZ Végrehajtó Bizottsá-
gának tagjai: titkár, Rákos Ist-
ván gyakornok; titkárhelyettes, 
Belényi Gyula tanársegéd; tit-
kárhelyettes, dr. Vastagh Pál po-
litikai munkatárs; szervező tit-
kár, Deák Ferenc IV. éves bioló-
gus; agitációs propaganda fele-
lős, Kiss Anna III. éves joghall-
gató; tanulmányi felelős, Komló-
sy Sándor gyakornok; külügyi 
felelős Gál György III. éves ma-
tematikus; kultúrfelelős. Fábián 
Ágnes II. éves joghallgató; ér-
dekvédelmi felelős, Soós Tibor 
II. éves joghallgató: társadalmi 
munka felelős, Németh Attila II. 
éves vegyész; funkciónélküli vb 
tag, Deák Zsuzsa III. éves ma-
gyar-pedagógia szakos hallgató. 
Á vb tagok mellett az egyetemi 
KISZ-bizottság tagjai még: Antal 
Zsuzsa III. éves kémia-fizika sza-
kos, Berzai Zsuzsa IV. éves bio-
lógla-kémla szakos, Boa János II. 
éves vegyész, Csatári Bálint V. 
éves matematika-földrajz szakos. 
Dékány Klára III. éves joghallga-
tó. Diós Mária III. éves joghall-
gató. Dóbé Sándor V. éves ve-
gyész. Durgó László IV. éves ma-
tematika-földrajz szakos. Erdélyi 
Ágnes II. éves orosz-történelem 
szakos. Kerényi Ervin III. éves 
jogász, Lacsán István II. éves 
jogász, Maróti Péter IV. éves fi-
zikus, Papp István III. éves ma-
gyar-angol szakos, Radnóti Klára 
IV. éves magyar-francia szakos, 
Sebesi Bálint III. éves matema-
tika-fizika szakos, Süli Mária II. 
éves magyar-orosz szakos, Szabó 
rLajos III. éves történelem-peda-
gógia szakos, Szigeti Lajos III. 
éves magyar-orosz szakos, Theisz 
György II. éves matematika-fi-
zika szakos, dr. Űjvári József ta-
nársegéd, Vass Mária I. éves jo-
gász, Varró Zoltán IV. éves ma-
tematikus. Vályi Zsuzsa IV. éves 
magyar-pedagógia szakos és Vö-
rös Tamás IV. éves jogász, 

Az ifjúság nemzetközi szolida-
ritásának napján, április 24-én a 
József Attila Tudományegyete-
men chilei napot tartottak. Erre 
az alkalomra eljött Oscar Jime-
nez Pinochet Chile magyarorszá-
gi nagykövete és családja, vala-
mint a hazánkban tanuló chilei 
egyetemisták huszonöt fős cso-
portja. 

A vendégek délelőtt' a KISZ-
klubban találkoztak az egyetem 
állami és KISZ-vézetőivel. A há-
zigazdák nevében dr. Vastagh 
Pál, a Tudományegyetem KISZ-
bizottságának titkára köszöntöt-
te a delegáció tagjait, majd dr. 

nagygyűlésen, előbb-utóbb a sao-
cializmus századának fogják ne-
vezni. Ezt az elnevezést igazolja 
majd a chilei nép imperalizmus 
ellen: harcra is. Mert Chile 
harca az egyenlőségért és az 
igazságért folyik. A függetlensé-
gért, a szuverenitás megszilárdí-
tásáért. a társadalmi-gazdasági, 
forradalmi átalakulás program-
jának megvalósításáért. -Ebben- a 
harcban pedig nincs egyedül, szá-
míthat é s számít az európai szo-
cialista országok baráti támoga-
tására. Mint ahogy a győzelem 
után Chile is támogatni fog min-
den baladásért küzdő népet. 

Serfőző Lajos oktatási rektorhe-
lyettes tájékoztatta a vendégeket 
az egyetemen folyó tudományos, 
oktató-nevelő munkáról és moz-
galmi tevékenységről. 

Délután szolidaritási nagygyű-
lést tartottak az aulában, amely-
nek szónokai Fanny Vasquez, a 
chilei diákok magyarországi diák-
szövetségének elnöke és dr. Sebe 
János, a KISZ Csongrád megyei 
bizottságának titkára voltak. 
Fanny Vasquez többek között ar-
ról beszélt, hogy ők, a külföldön 
tanuló egyetemisták úgy vesznek 
részt n hazájukért folytatott 
harcban, hogy igyekeznek minél 
jobban felkészülni az itt eltöltött 
évek alatt, hiszen országuknak 
nagy segítséget nyújthatnak majd 
kész szakemberként visszatérve.-
Köszönetet mondott azért az in-
ternacionalista — így Chile iránt 
is megnyilvánuló — szolidaritá-
sért. amelyet hazánkban tapasz-

Este a KISZ-klubban a chilei 
delegáció találkozott az egyete-
mistákkal. A baráti beszélgetés 
során számos kérdést tettek fel. 
amelyre Oscar Jtmenez Pinochet 
nagykövet és Gábriel Sabag, a 

'-chilei ifjúsági küldöttség veze-
tője válaszolt. Részletesen tájé» 
koitálták a hallgatókat a szocia-
lista országok gazdasági és ideo-
lógiai segítségéről. Arról, hogy 
Magyarország például elektro-
technikai gépeket és orvosi se-
gédeszközöket adott 25 millió 
dollár értékben, kedvezményes 
hitelfeltételek mellett. A szocia-
lista országok összessége mintegy 
250 millió dolláros támogatást 
nyújt Chilének. 

Szó esett még Chile külpoliti-
kájáról, Fidel Castro chilei láto-
gatásáról, az egyetemisták poli-
tikai hovatartozásáról és még sok 
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talnak és amelynek egyik szép 
megnyilvánulása a szegedi tudo-
mányegyetem szolidaritási ren-
dezvénye 

Dr. Sebe János Chile történel-
mének arról a nagy fordulatá-
ról beszélt,' ami a márciusi vá-
lasztásokon dr. Salvador Allende 
Népi Egység Kormányának ha-
talomra jutásával következett be. 
Chile a példa, a modell — je-
gyezte meg — arra vonatkozóan, 
hogy a szocializmus parlamenti 
eszközökkel is győzedelmesked-
het. 

Azt szokták mondani, hogy a 
XX. század az atomerő és az űr-
hajózás százada. Oscar Jimenez 
Pinochet nagykövet szerint, aki 
szintén felszólalt a barátsági 

Santa Imre felvételei 

olyan kérdésről, amelyek a ba-
ráti találkozó résztvevőit még 
közelebb hozták a chilei néphez. 
Arra a kérdésre, hogy milyen az 
ország kulturális élete, a nagy-
követ az Idő előrehaladott volta 
miatt igen szellemesen azt vála-
szolta: Döntsék el önök. És ezzel 
— akárcsak a nagygyűlés után — 
kezdetét vette egy igen színvona-
las, színes kultúrműsor, amelyet 
a chilei egyetemisták rögtönöz-
tek népük dalaiból, táncaiból. Si-
kerüket bizonyítja a gyakran 
felcsattanó vastaps, ami produk-
ciójuknak épp úgy szólt. mint 
magának Chilének, a chilei nép-
nek. 



Csak „a cég táb la" : diákotthon 
A Kollégiumok Területi Mun-

kaközösségének vendéglátója má-
jus 3-án a József Attila Tudo-
mányegyetem Hermann Ottó di-
ákotthona volt. A munkaközös-
ség tanácskozása egy vitaindító 
előadással kezdődött, melyet Me-
gyery Arpádné kollégiumi tanár-
nő tartott a Hermann Ottó diák-
otthon, mint a József Attila Tu-
dományegyetem szerves része 
címmel. Czikora Ágnes, a diák-
bizottság titkára pedig a diák-
otthon fennállása óta eltelt idő-
szak tevékenységéről számolt be. 

A vitaanyag többek között hang-
súlyozta, hogy a Természettudo-
mányi Karon oktatott tárgyak 
jellege megszabja a kollégiumok-
ban alkalmazható szakmai neve-
lési módszereket. A tanszékeken 
magas szinten folyik a szakmai 
alapozás, a felsőbb évfolyamokon 
pedig egyes speciális szakterüle-
tek magas, némely esetben tudo-
mányos szintű művelése. A leg-
több szakon azonban az elméleti 
képzés mellett nagyon jelentősek 
a laboratóriumi gyakorlatok, ame-
lyeken a vizsgálati módszerek el-

sajátítása folyik Ezekhez a sajá-
tosságokhoz kell igazodnia a di-
ákotthon szakmai nevelésének. 

A Hermann Ottó diákotthon 
speciális adottsága, hogy az egy-
egy szakon tanuló fiú és leány-
hallgatók laknak itt. Az alapkö-
zösségek megszervezésénél is a 
szakonkénti elosztást tartották 
célszerűnek. A diákotthon lakói-
nak szakmai képzéséhez úgy is 
hozzájárulnak például, hogy a 
hallgatók elmondják azokat a ne-
hézségeiket, amelyek a kötelező 
anyag elsajátítása sorén felvetőd-
nek. A diákotthon vezetése bizto-
sít ja ezeknek a kérdéseknak meg-
válaszolását. Ennek érdekében a 
kar oktatóit kérik fel különböző 
előadásokra, akik ezt minden 
esetben szívesen vállalják. 

A szakmai neveléssel kapcsola-
tos terület csak egy kiragadott 
rész a Hermann Ottó diákotthon 
igen jó és szervezett munkájá-
ból. Mert a tanácskozáson részt-
vevő mintegy 50 kollégiumi Igaz-
gató, nevelőtanár, kollégiumi és 

diákbizottsági titkár a vendég-
látó diákotthon tevékenységéről 
olyan alapos és tanulságos beszá-
molót hallhatott, hogy bizonyára 
mindnyájan — ahogy az egyik 
résztvevő mondta — „vihetnek 
haza" tapasztalatokat. 

A vitaanyaghoz többen hozzá-
szóltak. Részben kérdéseket tet-
tek fel a diákotthon munkájával 
kapcsolatosan, részben pedig arra 
hívták fel a figyelmet többen is, 
hogy a Hermann Ottó diákotthon 
esetében csak a „cégtábla": diák-
otthon. Az itt folyó tanulmányi, 
szakmai nevelési, közösségi, kul-
túr- és egyéb munkaterületeken 
végzett tevékenység azt bizonyít-
ja, hogy már kollégium, csak 
még a cím hivatalos odaítélése 
várat magára. Ha pedig azokra 
a rendezvényekre, előadásokra, 
különböző megmozdulásokra gon-
dolunk, amelyeknek híre eljut 
netncsak a tudományegyetem, 
hanem a város másik két felső-
fokú intézményének kollégiuma-
iba is — bizonyára nem sokáig 
fog késni a kollégiummá minő-
sítés. 

Nevelési gyakorlat 
pedagógiai képzés 

Hallgatóink külföldi munkájáról 
Az elmúlt hónapban a JATE 

KISZ-bizottságának vendégeként 
Szegeden jár t Wilfried Latsch, a 
stralsundi sörgyár igazgatója. Lá-
togatásának célja az volt, hogy 
az üzemben a szegedi egyetemis-
ták számára immár hagyomá-
nyossá vált nyári munkalehető-
ségeket tisztázza a KISZ végre-
hat jó bizottsággal. A sörgyár és 
az egyetem KISZ-szervezete kö-
zött öt éve jOtt létre az a szer-
ződét, amelynek értelmében a 
gyár minden nyáTron két csoport 
egyetemistának biztosít egy-egy 
hónapos munkát. 

— Hogyan látja Látsch elvtárs 
as ötéves kapcsolatot? 

— Sörgyárunk kizárólag hazai 
eladásra termel, nyáron nagyobb 
a sörfogyasztás. Ez megnöveke-
dett feladatokat ró ránk, azzal 
együtt, hogy jelentkezik egy m á . 
sik probléma is: dolgozóink nyári 
szabadságolása. Abban, hogy ez a 
termelésben ne je lenben kiesést, 

segítenek nekünk a szegedi egye-
temistáknak. 

— Mi a véleménye a munká-
jukról? 

— Nagyon elégedett vagyok, és 
ezt a gyár többi dolgozója nevé-
ben is mondhatom. Minden év-
ben igyekszünk úgy megoldani, 
hogy szombat délután és vasár-
nap ne dolgozzanak, hiszen a 
munkavállalók egyben vendégek 
is. Mégis minden alkalommal 
akad szép számmal olyan hallga-
tó, aki éppen szabadideje rová-
sára túlórázik. Ezt természetesen 
külön bérezzük. 

— Milyen munkát kell végez-
niük a hallgatóknak? 

— Gyárunk egyik részlege 
Stralsundban, a másik Blnzben 
működik. A hallgatókat is két 
csoportra osztjuk, de mindkét he-
lyen nagyjából azonos munka-
körben dolgoznak, a lányok álta-
lában a palackozóban, a fiúk pe-
dig a raktárban. 

(Hevesi Ferenc karikatúrája) 

J Nyári építőtáborok 
A József Attila Tudományegye-

tem KISZ-szervezete 1973 nyarán 
is megszervezi hagyományos he-
lyi építőtáborát. A táborozó fiúk 
a KISZ-védnökséggel épülő ú j 
Szalámigyár építkezésein vesznek 
majd részt A lányok a MÉK sze-
gedi és szatymazi tranzlttelepén 
fognak tevékenykedni, „Vendég-
munkásai" is lesznek a tábornak. 
Odesszából és Lvovból szovjet, 
Torunból lengyel diákok érkez-
nek Szegedre. A táborvezetőség 
megfelelő kulturális programról 
is gondoskodott. Orgonahangver-
seny; szabadtéri előadás és film-
színház-látogatás, ismerkedési est 
fogja többek között biztosítani a 
megfelelő kikapcsolódást. A két 
turnus időpontjai: I.: július 23-tól 
augusztus 4-ig, II.: augusztus 6-
tól augusztus 18-ig. 

A Szegedi Orvostudományi 
Egyetem KISZ-szervezete 16 ta-
gú munkacsapatokat szervezett az 
Apáthy-kollégium újjáépítésére. 
A fiúhallgatók csökkentett óra-
bérért segédmunkát fognak vé-
gezni július 2-től. A csoportok 
kéthetenként vált ják egymást és 
a szervezők úgy tervezik, hogy 
az utolsó — negyedik — turnus 

— Milyenek a kereseti lehető-
ségek? 

— Ténylegesen többet keresnek, 
mint az ugyanolyan beosztásban 
levő gyári munkás, mert nem f i-
zetnek adót és társadalombiztosí-
tást, tehát tisztán kapják kézhez 
a fizetést. 

— Emiitette, hogy a hallgatók 
munkavállalók, ugyanakkor ven-
dégek is. Jelent-e problémát ez a 
kettősség? 

— Nem. Megfelelően szét kell 
választani a kettőt. Amikor dol-
goznak, nem tekintjük őket ven-
dégeknek, pontosan ugyanúgy 
kell végezniök munkájukat , mint 
a többieknek. Ezzel ők is tisztá-
ban vannak. Beosztásuk sem sze-
parált, hanem a gyár dolgozói 
mellé kerülnek, velük együtt 
dolgoznak. A munkán kívüli idő-
ben természetesen vendégek. A 
hétvégi szabadidőt többnyire ki-
rándulások foglalják le. A hall-
gatók megismerkednek a kör-
nyékkel, Rügen-szlgettel. Ezenkí-
vül időnként sportvetélkedőt 
szervezünk. 

— A munkán kivül van-e kap-
csolat a gyár dolgozói és az egye-
temisták között? 

— Igen. Örömmel tapasztaltam, 
hogy nem különülnek el a diá-
kok, hanem munka után együtt 
szórakoznak, barátkoznak dolgo-
zóinkkal. Közvetlen kapcsolat 
alakul ki közöttük. 

Befejezésül még elmondta 
Látsch elvtárs, hogy Idén nyáron 
is nagyon vár ják a szegedi egye-
temistákat Reméli, hogy a mun-
ka mellett marad idejük pihenés-
re, szórakozásra, arra, hogy erőt 
gyűjtsenek a következő tanévre. 

S. M. 

A tudományegyetem elsőrendű 
feladatának a tanárképzést te-
kinti. A pedagógiai előadások el-
méieti előképzést nyújtanak. a 
módszertan valamelyest közelebb 
visz a gyakorlathoz — míg végül 
a tanárjelölt belekerül a „mély 
vízbe", nevelői feladatot kap. Ez 
a feladat több formára rétegző-
dik, kezdve az iskolai órák láto-
gatásával, majd az iskolai évben 
végzett nevelési gyakorlat és har-
madik év után nyári kéthetes 
gyakorlat. 

A nyári nevelési gyakorlatról 
beszélgettem Gruber László ad-
junktussal, aki fő szervezője, fe-
lelőse és legjobb ismerője e kér-
déskörnek. Beszélgetésünket a 
következőkkel kezdte: — A ta-
nárképzés szakemberré nevelés. 
A f í probléma ezzel kapcsolat-
ban: kiművelt, szocialista ember 
hogyan illessze bele eddigi isme-
reteibe és meggyőződésébe az új , 
sokszor ellentmondásos elemeket, 
amelyek mind a mindennapi gya-
korlatban, mind pedig a szak-
tudományokban felbukkannak. A 
tanárképzésben manapság érvé-
nyesülő tendencia, hogy a peda-
gógusképzés legyen gyakorlati. A 
tanárszakos hallgató gyakorlati 
pedagógiai képzésében, hivatás-
tudatának megalapozásában és 
meggyökereztetésében hatékony 
szerepe van a különböző pszicho-
lógiai és pedagógiai gyakorlat-
nak és az ehhez szorosan kapcso-
lódó nyári nevelési gyakorlatnak. 

A nyári nevelési gyakorlat 
(1964-től) jelenlegi formájában 
általában kéthetes foglalkoztatást 
jelent, de sok hallgató vállal 
négyhetes nevelősködést, vagy a 
következő nyáron ú jabb két he-
tet Zömmel SZOT-üdülőkben, 
úttörő-táborokban kapnak fel-
adatot. Az idén is vár ja a tanár-
jelölteket Kőszeg. Parádfürdő, 
Sátoraljaújhely, Szolnok-Tiszali-
get, Balatonkenese. Balatonfeny-
ves, Balatonlelle, Zamárdi, Tóal-
más. Zánka stb. A táborok között 
természetesen sok és sokfajta kü-
lönbség van, a felsoroltak az el-
sősorban jól felszerelt, jó vezeté-
sű. nívós táborok, ahová a hall-
gatók szívesen mennek. Persze 
rossz felszereltségű táborok is 
vannak, ahol kaszárnyarend és 
kaszárnyahangulat uralkodik, s 
csapnivaló a program. 

Van olyan hallgató is. aki régi 
iskolájában nevelősködik, vagy 
egyénileg helyezkedik el valame-
lyik vállalat üdülőjében. Másfaj-
ta lehetőséget nyúj t az Idegen-
nyelvű Napközis Gyermektábor-
ban dolgozni, vagy éppen Makón 
egyetemi felvételire előkészítő 
tanfolyamot vezetni. A napközis 
táborok örvendenek talán a leg-
nagyobb népszerűtlenségnek, ahol 
sok csalódás éri a tanárjelölte-
ket, ahol nehéz a munka. Ami a 
rosSz közérzetet, csalódást illeti, 
a hallgatók 6—8 százaléka érzi 

ezt a nyári nevelési gyakorlat 
után. Többen vannak, akiknek 
viszont „kedvet csinál" a tanári 
pályához. A probléma perszenem 
akkor a legnagyobb, ha nehéz, 
túlméretezett a feladat, amit a 
jelöltre osztanak, hanem ha fe-
leslegesnek érzi magát, magya-
rán : ténylegesen nincs szükség a 
munkájára . Ez szerencsére ugyan 
ritka, s gondos szervezéssel fel-
tétlenül elkerülendő és elkerülhe-
tő. „A hallgatók nyári gyakorlatra 
való kihelyezésénél — mondta 
Gruber László —, a tanulmányi 
és KISZ-csoportvezetőkkel együtt-
működve figyelembe vesszük 
hallgatóink kívánságait." 

A szegedi egyetemistákat szí-
vesen fogadják (különösen a 
Szolnok megyei KISZ-bizottsá-
gon és Vas megyében). Az i f jú 
nevelők a kéthetes gyakorlatra 
értékelést, azaz minősítést kap-
nak. Általában 100 hallgató kö-
zül 25—30 kap „kiváló"-t, körül-
belül 70 „jót" és csupán 5 „meg-
felelt" fokozatot. A nevelési gya-
korlaton szerzett tapasztalatok 
alapján a táborvezetők jellemzést 
küldenek a hallgatókról; a vég-
zett munkáról pedig mindenki 
beszámolót ír, amelyet a Neve-
léstudományi Tanszéken őriznek 
meg. A hallgatók beszámolói ked-
vező képet mutatnak, hiszen 
többségük az elégedettség hang-
ján szól. Legtöbb esetben jó vi-
szony alakul ki a tanárok és je-
löltek, vezetők és beosztottak kö-
zött. Szó esik persze pedagógiai 
következetlenségekről is. Gyakran 
panaszkodnak a fölösleges kötött-
ségekről és p rogramokró l . . . 

A tanárjelöltek nem csupán 
élményhez, pedagógiai tapaszta-
lathoz jutnak, hanem — talán 
ez sem mellékes — egy kis „mel-
lékeshez". A SZOT és a MÁV na-
pidíjat fizet, az egyetem 200 fo-
rintot biztosít azok számára, akik 
úttörőtáborban dolgozva nem 
kapnak tiszteletdíjat. 

Gruber László egyedül végzi 
azt az óriási munkát, amit a 
nyári nevelési gyakorlat megszer-
vezése, illetve ellenőrzése jelent. 
Az ellenőrzés hatékonyabb for-
máját még meg kell találni — 
mondta. A meglevő fogyatékos-
ságokat az egyetemnek és a tá-
bort fenntartó szerveknek közö-
sen kell megszüntetni! 

A nevelési gyakorlat fontos 
funkciót tölt be. hasznosságát a 
megkérdezett hallgatók is bizony-
gatták. 

Befejezésül Gruber László el-
árulta, hogy régi terve, hogy a 
negyedéves hallgatók év elején 
találkozzanak az üdültetési bi-
zottságok képviselőivel, a Neve-
léstudományi Tanszék előadóival 
közös ankéton, ahol a tapaszta-
latokat meg lehetne vitatni. 
Hasznos és izgalmas lenne! 

CS. A. 

Egy gyereknek több mamája 

résztvevőit az újonnan felvett 
hallgatókból ál l í t ják össze. A 
lányhallgatók ebben az eszten-
dőben is a balatonaligai tábor-
ban találhatnak munkaalkalmat. 
E tanévben a következő külföldi 
munkavállalási és gyakorlati le-
hetőségek állnak a hallgatók ren-
delkezésére. Munkavállalás: 
Schwerin: 29 hallgató és 1 kísé-
rő részére augusztus hónapban. 
Wismar: 22 hallgató részére mun-
kalehetőség. Boltenhagen: 23 hall-
gató és 1 kísérő részére július-
augusztus hónapban. Rostock: 10 
hallgató részére munkavállalási 
lehetőség. 

* 

A Tanárképző Főiskola KISZ-
szervezete a következő nyári 
munkalehetőségeket biztosította a 
hallgatók részére: A tompái tsz 
munkatáborába 150 fő részére, a 
balatonaligai táborba 60 fő ré-
szére és a szabadkai Pionír Cso-
koládégyárba 150 fő részére. Tár-
gyalásokat folytatnak a nyitrai 
főiskolával, hogy július hónap-
ban a szegedi főiskola 20 hall-
gatója mehessen az ottani építő-
táborba. 

Több bizony. Mert az Irinyi-
kollégium legfiatalabb lakójának, 
a háromhónapos Zloch Gusztinak 
igazi édesanyján. Újvári Erzsébet 
II. éves matematika-fizika sza-
kos hallgatón kívül még ponto-
san 16 pótmamája van. Az eset 
a következőképpen történt. 

Újvári Erzsi — fér je jelenleg 
Pécsett katona — eredetileg azt 
tervezte, hogy Guszti születése 
után évhalasztással folytatja to-
vább tanulmányait. A kollégium 
igazgatónője viszont felajánlotta, 
hogy lakjanak a földszinti beteg-
szobában és Erzsi fejezze be a 
másodévet. Guszti a félévi vizs-
gaidőszak utolsó kollokviuma 
után egy nappal érkezett. Édes-
anyja minden vizsgát letett, átla-
ga 4,4 volt. 

Azóta itt laknak. Erzsi, az elő-
adásokon kívül minden gyakor-
latra eljár, beszámolóit, dolgoza-
talt megírja. Igaz, ebben a fél-
évben nem olyan jók a jegyei, 
bár a mechanika dolgozata az 
évfolyamon a legjobban sikerült. 
Hogyan tudja ezt megcsinálni? 
Ahogy az elején már írtam, a 
16 pótmama segítségével. Erzsi 
volt szobatársai (226-os szoba) és 

, évfolyamtársai (223-as szoba), va-
lamint a Hermann-kollégiumban 
lakó egyik régi iskolatársa vállal-
ják Guszti gondozását akkor, ami-
kor Erzsi órán van. vagy tanul 

A 226-os szobában az egyetemi 
órarend mellett egy másik is van. 
Ebbe azt jelölték be a lányok, 
hogy ki. mikor segít mosni. De 
Erzsi nyugodtan rá juk bízza a 
pici öltöztetését, sétáitatását, sőt 
egyszer-egyszer még a fürdetést 

is. Etetésre — megpróbálja úgy 
intézni — rendszerint hazaér. 

Guszti, bár még csak háromhó-
napos, a doktornő szerint igen 
fejlett kisbaba. Eddigi életének 
legnagyobb eseménye, hogy 84 
napos korában a hasáról a hátára 
magától megfordult. Már több-
ször meglátogattam őket. nyu-
godt,, nagyon vidám kisgyerek. 
Minden ú j arcot megnéz, gyak-
ran nevetgél. Azt mondja az 
édesanyja, hogy nappal viszony-
lag keveset alszik, mindössze 5— 
6 ó r á t ennek ellenére nagyon 
ritkán sír. 

A Guszti körüli történetek kö-
zül az Is emlékezetes, amikor 
egyszer két napig nem volt gáz 
a kollégiumban. Ekkor Erzsi és 
az éppen „ügyeletes" pótmama 
felváltva szaladtak á t cumisüve-
gekkel felszerelve a fiúkollégium-
ba. 

A szobában egy kisbaba jelen-
létét jelző kellékek, kiságy, f ü r -
dőkád stb. mellett van egy ha-
talmas mackó. Ezt Erzsi csoport-
társaitól kapta Guszti születésé-
nek második napján. 

S. N. E. 

(Fotó: Ács S. Sándor) 
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>9 Második pályaválasztás"? 
Az előző lapszámban Milassin 

László a jogász hivatástudattal 
kapcsolatban kifejtette, hogy az 
egyetem megkezdése előtt — el-
sősorban a középiskolai oktatási 
rendszer hiányosságaiból faka-
dóan — a diákokban nem alakult 
ki az a mag — az elképzelés a 
jogászi munkáról —. amely több 
más pálya esetében megvan. A 
jogi kar mellett sokan kizárásos 
alapon, jó, ha másodlagos élmé-
nyek (film, olvasmányok) hatá-
sára döntenek. (Azt hiszem, itt 
a magas jogászi jövedelmekről 
kialakult közvélemény szerepéről 
nem szükséges beszélni.) 

Ennek a bizonyos magnak az 
elültetése, sőt nagyrészt felneve-
lése is az egyetemi évekre, az 
itt töltött kilenc félévre vár te-
hát. Kihasználjuk-e az itt adódó 
lehetőségeket? Milyen tényezők 
akadályozzák kihasználásukat? 

Érdekes például az „alapkikép-
zés" két éve alatt a hallgatók 
helyzete. A gyakorlatban egy-
mástól határozottén elváló mun-
katerületek mibenlétéről szerve-
zetten nem sokat tudunk meg. S 
a tanácsok, a termelőszövetkeze-
tek például már ekkor jelentkez-
nek szerződéskötési ajánlataikkal, 

s sokszor nem eredménytelenül. 
Az ilyen „második pályaválasztá-
soknál" a hivatástudat objektív 
körülmények miatt marad háttér-
ben. Vagy a másik oldalon: mi 
akarsz lenni? Ügyvéd (vagy jog-
tanácsos, esetleg bíró, nagyritkán 
ügyész). Voltál már tárgyaláson? 
Ott még nem. — Az elsőéves or-
vostanhallgatók boncolnak, az ag-
ráregyetemen fejni tanulnak. — 
Ö még nem látott tárgyalást. 

A harmadik év elején minden-
ki ágazatot választ. Vajon elég-
gé meggondoltan? Eléggé meg-
alapozottan? Ellenérv: Az ágazat 
nem kötelez, mindenki egyforma 
diplomát kap, a speciális képzés-
nek csak hasznát lehet venni. 
Nem hiszem, hogy elég nyomós 
volna ez az érv. 

A diákkörök, speciálkollégiu-
mok, amelyeknek ebben a tekin-
tetben is nagy jelentőségük vol-
na, nem fognak át, nem foghat-
nak át mindenkit. — A pesti jog-
hallgatók között országgyűlési be-
lépőket osztanak szét. „felkapott 
ügyek" tárgyalásaira mehetnek 
be. Ezek a lehetőségek számunk-
ra sajnos nincsenek meg. 

Még valami: A jogi kari kép-
zés egyik jellegzetessége, •. hogy 

O r s z á g o s k é s z ü l ő d é s 
Alig több, mint két hónap és 

Berlinben összegyűlnek a világ 
if júságának képviselői. Találko-
zójuk jelmondata: Ant¡imperia-
lista szolidaritás, béke és barát-
ság! Ennek jegyében kezdődött 
el és folyik az az országos elő-
készület, amely arra hivatott, 
hogy országunk VTT-küIdöttei-
ben, dé" az egész magyar i f j ú -
ságban tudatosítsa: a X. Világ-
ifjúsági Találkozó a haladó de-
mokratikus ifjúság seregszemléje. 

A berlini X. VIT-en — július 
28. és avg*isztus 5. között — ösz-
szesen 1200 különböző rendez-
vényre kerül sor. Külön napja 
lesz az indokínai népekkel való 
szolidaritásnak, az igazságos bé-
kéért harcoló közel-keleti i f jú -
ságnak, a nemzeti függetlensé-
gükért küzdőknek. Természete-
sen a v különböző kulturális és 
sport programokban is gazdag 
választék lesz. 

Hazánkat 700 tagú delegáció 
fogja képviselni. Köztük lesznek 
sportolók, különböző művész-
együttesek tagjai, a KlSZ-szer-

vezetek által javasolt, politikai-
lag megfelelő felkészültségű fia-
talok — az ország if júságának 
valamennyi rétegét képviselve. 
Az Express utazási iroda 800 
személy számára szervez négy-
négy napos utat. A német i f jú -
sági szervezet, az FDJ meghívá-
sára az NDK-ban dolgozó ma-
gyar fiatalok is részt vesznek a 
találkozón. 

A VIT-re való hazai előkészü-
letek középpontjában a 10x10 a 
X. VIT-re elnevezésű vetélkedő 
áll. Több mint 80 000 fiatal ne-
vezett be az elődöntőkbe. Közü-
lük 160-an kerültek az országos 
döntőkbe, amelyek április 24-
től kilenc héten át folynak a 
rádió és televízió nyilvánossága 
előtt. Végül a magyar VIT-dele-
gáció 100 tagja közülük kerül 
ki. (A József Attila Tudomány-
egyetem két hallgatója Révész 
Béla és Zsadányi Nagy Csaba is 
vetélkednek az országos döntő-
ben.) , 

Ezenkívül számos itthoni ren-
dezvény: diákszínpadok országos 

Napirenden: Az oktatás korszerűsítése 

Nyelvet tanítaní... 

rendkívül széleskörű társadalom-
tudományi ismeretek megszerzé-
sét teszi lehetővé. A szaktárgyak 
lépten-nyomon egyéb területekkel 
érintkezik. A marxista tárgyak 
mellett például szociológiával, 
pszichológiával, statisztikával is-
merkedhetünk meg. Ezeknek a 
tárgyaknak tulajdonképpen az 
lenne a feladatuk, hogy látókö-
rünk kiszélesítésével, műveltsé-
günk elmélyítésével az élet leg-
különbözőbb problémáit felvető 
gyakorlati és elméleti jogászi 
munkát megkönnyítsék. Ha azon-
ban ez a szerep nem kap elég 
hangsúlyt, könnyen előfordulhat, 
hogy egyes, ilyen szempontból se-
gédtudomány iránti érdeklődés 
túlságosan is önállósul, s ez már 
a jogászi hivatástudat rovására 
mehet. S ez még mindig a job-
bik eset, hiszen az érdeklődés 
iránya változik, változtatható, de 
a félévről félévre való vegetálás-
ból nagyon nehéz kizökkenni. 

Végezetül: Meggyőződésem, 
hogy az ú j képzési rendszer ki-
kristályosodásával, a tanár—diák 
viszony szorosabbá válásával, a 
kiscsoportos foglalkozások során 
itt is nagyot léphetünk előre. 

VÁRNAY ERNŐ 

találkozója, poíítikai plakátpá-
lyázat, pályázat a Kiváló I f jú -
sági Klub cím eléréséért, külön-
böző szolidaritási demonstrációk, 
nagygyűlések, szemináriumok. 
Egyetemi VIT-nap (a Debreceni 
Kossuth Lajos Tudományegyete-
men) kis fesztiválok, és a május 
9—június 9-ig tartó Békehónap 
tartozik még a VIT-re való elő-
készület programjához. 

Követendő példa 

A Bölcsészettudományi Kar 
pártalapszervezete legutóbbi tag-
gyűlésén az állami oktatásról ho-
zott központi bizottsági határozat 
szellemében a kari oktatómun-
kát vizsgálta. Szakbizottságok ál-
tal készített referátumok alapján 
vitatták meg a történelem és 
klasszika-filológia, a magyar 
nyelv és irodalom, és az idegen 
nyelvszakos tanárképzés problé-
máit. A legtöbb gond, — mint ez 
az igazi kommunista felelősséggel 
folytatott igen aktív és alkotó 
véleményeket tartalmazó vitá-
ból kiderült — az idegennyelv-
szakos tanárjelöltek képzésével 
van. 

Az egyetemi nyelvoktatás fel-
adata, hogy a nyelvtudásszintet 
felemelje arra a szintre, amellyel 
a nyelv- és irodalom szakos dip-
loma birtokában levő tanárnak 
rendelkezni kell ahhoz, hogy 
munkájá t az iskolában kielégí-

Zákányszék-Bogárzó külterületi 
iskola. Tanulóinak létszáma 36 fő. 
pbből 23 diák alsótagozatos, ti-
zenhármán felsőtagozatos osztá-
lyok óráinak haligatói. Június-
ban négyen kapják kézhez az ál-
talános iskolai végbizonyítványt. 
Joggal kérdezhetik az olvasók, 
hogyan kerül egy ilyen eldugott 
hely tanintézetének neve egye-
temi lap hasábjaira. Válasz: egy 
újszerű kezdeményezés eredmé-
nyeként! A JATE biológia-föld-
rajz szakos oktatóinak és dolgo-
zóinak KISZ-alapszervezete az 
elmúlt esztendő végén vállalta, 
hogy társadalmi munkában szem-
léltető eszközöket készít az iskola 
részére. 

A JATE KISZ-bizottságának 
kezdeményezésére 1972 novembe-
rében láttak munkához a kollek-
tíva tagjai. A növény- és rovar-
gyűjteményeket az általános is-
kola követelményeinek megfele-
lően rendezték. Az ásvány- és 
kőzettani mintákat pedig címkék-
kel látták el és elegáns dobo-
zokba helyezték. 

A szemléltető eszközök átadá-
sára április 27-én került sor. Mi, 
akik ott voltunk az eseményen, 
merjük remélni, hogy — elnézést 
a pátoszért — történelmi pilla-
natnak voltunk tanúi. Napjainkban 
ugyanis még nagy a szakadék a 
városi és a tanyai iskolák okta-
tási színvonala között. Az utób-
bi intézmények diákjai úgy ke-
rülnek — ha egyáltalán tovább-
tanulnak — a szakmunkásképző 

intézetek és középiskolák osztá-
lyainak padjaiba, hogy jószerint 
egyetlen kémiai kísérletet, kém-
csövet sem láttak. Pedig a falusi 
diákokban is él tudásszomj. 

Dr. Lehóczki Endréné, alapszer-
vezeti t i tkár munkatársai nevé-
ben néhány keresetlen szó kísé-
retében adta ' át a kollektíva 
ajándékai Sztvorecz János tanár-
nak. miközben a diákok ámuló 
szemekkel vizsgálgatták a soha 
nem látott rekvizítumokat. Re-
méljük, hogy a JATE biológia-
földrajz szakos oktatói és dol-
gozói követőkre találnak és a 

— arra lenne szükség, hogy az 
első két évben alapos, intenzív 
nyelvi képzést kapjanak a hall-
gatók, s csak utána tudományos 
és pedagógiai képzést. Jó lenne 
elérni, hogy az egyetemre beke-
rülő hallgatók túlnyomó része ta-
gozatos osztályokból kerüljön ki. 
Javasolták, hogy a német szakon 
a felvételt nyert hallgatók szá-
mára a felvételi vizsgát követő 
nyárra egy-két hónapos NDK-be-
li munkatáborokat kellene szer-
vezni. Az Orosz Tanszék a tanul-
mányi idő első félévét „bevezető 
félévvé" kívánja módosítani (en-
nek anyaga a következő lenne: 
heti tíz óra nyelvgyakorlat — 
nyelvi laboratórium felhasználá-
sával —, „Bevezetés a nyelvtu-
dományba" és „Bevezetés az iro-
dalomtudományba" heti két-két 
óra előadás magyar nyelven). Szó 
esett arról, hogy a nyelvgyakor-
latok tematikáját gondosan meg 

Metamorfózis 

közeljövőben több hasonló jelle-
gű eseményről adhatunk hírt. 

Ha azt akarjuk, hogy a mun-
kás- és parasztszülők tehetséges 
gyermekei minél nagyobb szám-
ban tanuljanak tovább, akkor az 
alapoknál kell elkezdeni a lehe-
tőségek megteremtését. A még 
jobb tanulási feltételek biztosí-
tásának elősegítésére pedig ez a 
mód látszik legcélravezetőbbnek 

Reméljük, hogy az eddigi sike-
res akciókat folytatva minél több 
fiatal oktató és hallgató kapcso-
lódik be a Csongrád megyei 
Egyetemi és Főiskolai Tanács ál-
tal „Tegyünk többet a falu köz-
művelődéséért" jelszóval meghir-
detett ú jabb akciókba is. 

tőén el tudja látni. A szakbizott-
ság által készített anyagból az 
derült ki, hogy egy nyelvszakos 
hallgatónak az egyetemen tíz fél-
éven keresztül hetenként körül-
belül ötven szót kell az aktív 
használat, és száz-százötven szót 
a passzív megértés fokán megta-
nulnia egy-egy nyelvszakon. Ezen 
szókincs alapján az egyetemi 
nyelvoktatásnak olyan beszéd-
készség! fokra kell eljuttatnia a 
hallgatókat, hogy azon a határon 
belül, ahol a szakszókincs kez-
dődik, nagyobb nyelvi hibák nél-
kül tudjanak társalogni, folyama-
tosan előadni és előkészített vi-
tában résztvenni. 

Ezek a követelmények — töb-
bek között a középiskolai nyelv-
oktatás hiányosságai miatt — 
igen nagy feladatokat rónak az 
idegen nyelvek oktatását végző 
tanszékek kollektíváira. Az egye-
temi nyelvoktatás feladata — 
ugyancsak a középiskolai nyelv-
oktatás hiányosságai miatt — a 
leíró nyelvtan rendszeres és tu-
datos elsajátíttatása, a hallgatók 
megtanítása szaktárgyuk nyelvén 
olvasni, fogalmazni, fordítani és 
tolmácsolni helyes kiejtéssel. A 
jelenlegi oktatási struktúrában 
és a jelenlegi keretek között ide-
gen nyelvi tanszékeink bár ma-
gas szinten nyújtanak elméleti 
képzést, mind a nyelvtudomány, 
mind az irodalomtudomány terén, 
nem tudják megadni a hallga-
tóknak azt a gyakorlati nyelvtu-
dást. amelyre mindenek előtt 
szükségük lenne, különösképpen 
ma, a szituációs, beszédközpon-
tú, a kommunikációt szolgáló 
modern nyelvoktatás korában. 

Az egyetemi nyelvi képzés 
eredményességének javítása ér -
dekében — mint azt a párttag-
gyűlésen a vitában résztvevő ok-
tatók és hallgatók is fejtegették 

kellene szervezni, az egész egye-
temi oktatást átfogó tanmenetet 
és jól körülhatárolt követelmény-
rendszert kellene kidolgozni. Biz-
tosítani kellene a nyelvi órák 
tárgyi feltételeit (megfelelő 
mennyiségű tankönyveket és 
egyéb segédeszközöket), s gon-
doskodni kellene arról, hogy a 
nyelvoktatást részben anyanyelvi 
lektorok, részben magasan kva-
lifikált (s megfelelő pedagógiai 
gyakorlattal rendelkező) nyelvta-
nárok végezzék. Az orosz szakon 
a részképzést az ötödik félévre 
kellene áthelyezni; az angol sza-
kosok számára is biztosítani kel-
lene legalább féléves részképzést; 
a francia és olasz szakosoknak 
pedig külföldi tanulmányútjaik 
tar tamára konkrét feladatokat 
kellene adni. Nagyobb súlyt kel-
lene fektetni a leíró nyelvtan ok-
tatására és meg kellene valósí-
tani, hogy a gyakorlati nyelvórák 
maximálisan tíz fős homogén ösz- 1 

szetételű csoportokban folyjanak. 
Kívánatos lenne az irodalomtör-
téneti anyag és a kötelező olvas-
mány anyag felülvizsgálása, á t -
csoportosítása. Az Orosz Tanszék 
javasolja a szakmódszertan ok-
tatásának teljes átszervezését, -a 
gyakorlati nyelvi képzés szerves 
részeként, komplex formában. 

Az említettek mellett a párt-
taggyűlésen még számos javas-
lat hangzott el, s igen örvende-
tes, hogy a párttag hallgatók ak-
tívan vettek részt a vitában — 
többször is hangot adva annak 
az óhajtásnak, hogy ezekben a 
kérdésekben az érintett tanszé-
kek hallgassák meg a hallgatók 
tanszéki képviselői, illetve a 
KISZ véleményét. A Bölcsészet-
tudományi Karon folyó oktatás 
korszerűsítésének kérdéseiről a 
párttaggyűlésen megvitatott re-
ferátumok alapján hamarosan 
tárgyal a Kari Tanács is. 

235 hallgatónk üdül 

(Fotó: Korpádi Mátyás) 

Április 29-én a JATE KISZ-
klubjában ülést tartott a Csong-
rád megyei Egyetemi és Főiskolai 
Tanács. Felosztották a megyei fel-
sőoktatási intézmények között az 
OIOT által biztosított kedvezmé-
nyes üdülőjegyeket. Ezen a nyá-
ron a korábbi éveknél kétszer 
több egyetemista és főiskolás 
üdülhet a KISZ táboraiban. Verő-
cén, Balatonföldváron és Kilián-
telepen. A József Attila Tudo-

mányegyetemről 75 hallgató és az 
Egyetemi Színpad társulatának 40 
tagja, az Orvostudományi Egye-
temről 65 hallgató, a Tanárképző 
Főiskoláról 55 hallgató kap tíz-
tíz napos üdülőbeutalót. A tanács 
tagjai ezután tájékozódtak a 
KISZ vezetőségválasztások során 
bekövetkezett jelentősebb szemé-
lyi változásokról és az intézmé-
nyek KISZ-szervezeteinek nyári 
programjairól. 
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Az Országos TDK Konferencia 
Ideje alatt a SZOTE KISZ Bi-
zottsága vendégül látta a társe-
gyetemek KISZ-vezetőit. A két-
napos megbeszélésen jelen volt 
dr. Lukáts Jenő, az Egészségügyi 
Minisztérium II. Főosztályának 
vezetője, dr. Rakusz Lajos, a 
KISZ KB Egyetemi és Főiskolai 
Osztályának helyettes vezetője, 
és Kökény Mihály, a KISZ KB 
Egyetemi és Főiskolai Tanács tit-
kára is. 

Az oktatási reform 
Április 13-án délután megtár-

gyaltuk az oktatási reform eddi-
gi tapasztalatait, hibáit és ered-
ményeit, a KISZ lakásakció je-
lenlegi fejleményeit. Szó volt az 
ifjúsági törvény végrehajtásáról. 

Az oktatási problémákhoz szól-
va, dr. Lukáts Jenő elmondta: 
„Hatékony oktatást szeretnénk, 
mindegy, hogy hogyan h í v j u k . . . 
A reform lehetőséget ad a szemi-
nárium jellegű gyakorlatok tar-
tására és ezt sehol nem használ-
ják k i . . . Minden hallgató kezébe 
temat ikát! . . . Terveink .közé ta r -
tozik, hogy egyetemi tanári ki-
nevezéseknél a jelölttel próbaelő-
adást tartassunk. Minden jó öt-
letet szívesen fogadunk." Tolmá-
csolta a minisztérium azon kéré-
sét, hogy: „Alakuljanak hallga-
tói brigádok, akik figyelemmel 
kísérik az oktatást, és elmondják 
olyan tapasztalataikat, amit csak 
egy hallgató szemüvegén át lehet 
látni. Ezt a KISZ-bizottság írás-
ban juttassa el a minisztérium-
hoz, hogy mi is ismerjük a prob-
lémákat és segíteni tudjunk, ha 
erre szükség van. ' \ . 

Délután a diákköri vezetők ta -
nácskoztak. Döntés született a r -
ról, hogy a továbbiakban az egyes 
egyetemek hány előadással szere-
pelhetnek az OTDK-án. Növeke-
dett a Semmelweis Orvostudo-
mányi Egyetemen és a SZOTE-n 
a gyógyszerész hallgatók előadá-
sainak száma, ennek következté-
ben felvetődött a lehetősége an-
nak is, hogy a gyógyszerészek 
külön szekcióban szerepeljenek. 
Hosszas vita után úgy döntöttek, 
hogy a TDK tanácsok szeptem-
berre ú j díjazási rendszert dol-
gozzanak ki. A jövőben lehetőség 
nyílik arra, hogy a lelkiismerete-
sebb diákköri tagok két-három 
hétre külföldi tapasztalatcserére 
utazhassanak, vagy nevesebb bel-
földi intézményeket látogathas-
sanak meg. 

A hallgatói képviselet 
Másnap délelőtt két napirendi 

pont állt az érdeklődés közép-
pont jában: a hallgatói képvisele-
ti formák és a politikai nevelőte-

vékenfség. A hallgatói képvise-
let keretén belül először a tanszé-
ki hallgatói képviseletről alakult 
ki élénk vita. Harmati Sándor, a 
Debreceni Orvostudományi Egye-
tem KISZ-titkárának véleménye 
szerint fontos a folyamatos mun-
ka, rendszeres ' tájékozódás és 
beszámoltatás. Jó kapcsolatot kell 
kialakítani az intézetek párttag-
jaival és tanulmányi felelősével. 
Be kell tar tanunk a képviseleti 
tevékenység szabályait, hogy 
egyenrangú vitapartnerei legyünk 
az oktatóknak. 

A tanszéki hallgatói képvise-
lethez hozzászólva Gáspár Lász-
ló, hallgatói pártalapszervezetünk 
megbízott t i tkára elmondta: „Ál-

talános tapasztalat, hogy az okta-
tott tárgyhoz adekvátan csak az 
abból már vizsgázott idősebb kép-
viselők tudnak hozzászólni. Jelen-
létük nemcsak az év első tanszéki 
értekezletén kívánatos, hanem 
folyamatosan, minden megbeszé-
lesen." Az elsősorban felvetődő 
tanulmányi és oktatási problé-
mákat főleg intézetekre decentra-
lizálva kell megoldani. Az ellen, 
hogy egy-egy tanácsülésen a hall-
gatók (KISZ-képviselők) eltérő 
véleményt képviseljenek, csak 
úgy tudunk tenni, ha a Tanács 
napirendjéről legalább tíz nappal 
hamarabb tájékozódhatunk. Így 
lehetőségünk van a lehető legszé-
lesebb fórumon kialakítani egy-
séges véleményünket — mondta 
Török Judit, a SZOTE KISZ-bi-
zottságának titkára. Csak a mi 
egyetemünkön gyakorlat az, hogy 
tanácsülések előtt a Tanács párt-
tagjai előzetes megbeszélést tar-
tanak, s egyeztetik véleményüket. 
Szintén csak nálunk valósult meg 
áz, hogy nem lehet képviselő az 
a hallgató, akinek tanulmányi á t -
laga gyengébb 3,51—4-néL 

A vita lezárásaként Rakusz La-
jos elmondta: „Meglepetés szá-
momra az, hogy az orvosegyete-
men ilyen előrehaladott állapot-
ban van a hallgatói képviselet 
megvalósítása. A VIII. Kongresz-
szus kimondta, hogy tegyük tel-
jessé a képviseletet és örülök, 
hogy már ilyen dokumentum áll 
a rendelkezésetekre." Kökény 
elvtárs szerint a szegediek vita-
anyaga olyan jó és részletes, hogy 
ebben a formájában érdemes a r -
ra, hogy mellékletként megje-
lenjen az „Egyetemi hallgatók 
közéleti tevékenysége" című KB 
tájékoztatóban. 

„Saját akciók" 
Szünet után került ' sor a má-

sodik napirendi pont, a politikai 
nevelő tevékenység megtárgyalá-
sára az Egyetemi és Főiskolai 
Tanács anyaga alapján. Fontos 
helyet kapott az anyagban a 
szervezettség kérdése. Mind a 
négy egyetemen súlyos probléma 
— az egész hallgatóság körében 
észrevehető — a szervezeti fegye-
lem lazulása. A SOTE és SZOTE 
KlSZ-bizottsága most dolgozza 
ki saját fegyelmi szabályzatát. 
Nem egységes az orvosegyeteme-
ken a szervezeti rendszer. A pes-
ti orvosegyetemen egy évfolyam 
hét alapszervezet, a pécsi orvos-
egyetemen minden tanulócsoport 
egy alapszervezetet alkot. A 
SZOTE-n egy alapszervezet egy 
évfolyam. 

A tanácskozás hátralevő részé-
ben feladatainkról volt szó. Szo-
cialista szakembereket kell ké-
pezzünk, amihez segítséget nyúj -
tanak a kiscsoportos politizálá-
sok. Jó és állandó kapcsolat le-
gyen a KISZ-vezetők és a tag-
ság között. Minden KISZ meg-
mozdulásban meghatározott sze-
repe legyen a hallgatói pártszer-
vezetnek. Fel kell oldani azt az 
elzártságot, ami az egyetemistá-
kat jellemzi, kapcsolatot kell ke-
resni a nem egyetemista fiatalok-
kal is. Feladataink két nagy cso-
portra oszthatók: a tudatformá-
lásra és a tevőleges közreműkö-
désre. 

A kétnapos tanácskozás lezárá-
saként Rakusz elvtárs elmondta 
a KISZ KB azon kívánságát, hogy 
minden félévben üljenek össze az 
egyetemek KISZ-vezetői és tár-
gyalják meg problémáikat. „Ezt 
ne a KB irányítsa, saját akció-
tok legyen!" 

Elmondhatjuk, hogy kezdemé-
nyezésünk sikeres volt, lelkes vi-
tákat, érdemi hozzászólásokat 
hallottunk, reméljük még sok 
hasonló fogja követni ezt a ta-
nácskozást. 

Kedves ünnepség színhelye volt április 29-én délután az Orvos-
tudományi Egyetem KISZ-klubja. A SZOTE Oktatói-dolgozói KISZ-
szervezete névadó ünnepséget rendezett. A nevet kapó gyermekek, 
szüleik, névadószülök és hozzátartozóik mellett az ünnepségen meg-
jelent dr. Kulka Frigyes egyetemi tanár, klinikai rektorhelyettes, dr. 
Farkasinszki Teréz adjunktus, az egyetem pártbizottságának tagja, dr. 
Sövényi Ervin docens, az egyetemi szakszervezeti tanács elnöke, Török 
Judit, a SZOTE KISZ vb-titkára és dr. Pálmai-Pallag Lajos az Okta-
tói-dolgozói KISZ-alapszervezet ti tkára. ' 

Az ünnepség elején a gyermekek névadó szülei és szülei fogadal-
mat tettek a városi anyakönyvvezető előtt, majd dr. Kulka Frigyes 
klinikai rektorhelyettes köszöntötte őket. Ezt követően dr. Pálmai-Pal-
lag Lajos KISZ-titkár az egyetem vezetőségének és szakszervezeti ta-
nácsának ajándékát nyújtotta át az ünnepeltek — Farkas Csaba Ist-
ván, Farkas Gyula András, Gorzó Laura, Ladvánszky Csaba, Nagy 
Róbert, Nagy Zita Éva. Nyirádi Mónika, Szilágyi Péter Iván és Tan-
csik Gábor — hozzátartozóinak. 

(Fotó: Ruszkal Károly) 

F o t ó k i á l l í t á s 
Az orvosegyetem fotókörének 

első kiállítását április 26-án a 
Jancsó kollégiumban dr. Ormos 
Jenő, a Szegedi Orvostudományi 
Egyetem oktatási rektorhelyettese 
nyitotta meg. 

A fotókör alig kéthónapos 
múltra tekint vissza. Megalakulá-
sával régi igény és vágy teljesült. 
Hiszen hazánkban számos Euró-
pahírű és nagy múltú fotóklub 
működik, amelyek közt a szegedi 
is rangos helyet foglal el. Társ-
egyetemeinken, Budapesten, Deb-
recenben és Pécsett már régóta 
szervezett keretek között hódol-
hatnak hobbyjuknak az egyete-
mista fotósok. A SZOTE fotókö-
rének alakuló ülésén ott volt a 
szegedi fotóklub titkára is, aki 
támogatásáról biztosította a kör 
tagjait. Laboratóriumunk a Jan-
csó kollégiumban működik. 

Első bemutatkozásunkon, e n a 
a kiállításon sok színvonalas kép 
szerepelt. I. díjat kapott Németh 
János, másodéves orvostanhallga-
tó Évfolyamtársaink a pódiumon 
című fotója. II. helyezést értek 
el: Ritli János IV. éves gyógysze-
részhallgató, Dömötör János V. 
éves orvostanhallgató, Lózsa Al-
bert V. éves orvostanhallgató és 
Ottlecz István IV. éves orvostan, 
hallgató. Az orvoskari KISZ-bi-
zottság különdíját Tóth István V. 
éves orvostanhallgató kapta, • 
kiállításon bemutatott kollekció-
jáért. 

A fotókör tervei között tovább-
ra is szerepelnek hasonló rendez-
vények. Ezen kívül a társegyete-
mekkel közös fotókiállítás szerve-
zésére is gondolnak. 

JANCSÚ JUDIT 

Fesztiválra készülnek 

„ Évfolyamtársaink 
a pódiumon" 

) 
Hallgatói optikával Névadó a klubban 

A Szegedi Orvostudományi 
Egyetem tánccsoportja az utób-
bi időben keveset hallatott ma-
gára. A táncosok, akik egysze-
mélyben orvostanhallgatók is, 
ennek okét abban látták, hogy 
nem volt koreográfusuk, aki kéz-
ben tartotta, irányította volna a 
csoportot. A próbák spontán jel-
legűek voltak, rendszeres munka 
nem volt. Így azután nem csoda, 
ha nem tudtak kellő eredményt 
felmutatni. A helyzet azonban 
megváltozott. Nagy Albert kore-
ográfus vállalta, hogy foglalko-
zik a SZOTE tánccsoportjával. 

— őszintén meg kell monda-
nom, hogy eleinte nem akartam 
vállalni ezt a munkát — mond-
ta Nagy Alber t — Mégpedig 

azért nem, mert a táncosoknak, 
illetve nagyrészüknek még a meg-
bízható alapképzettsége sem volt 
meg. Ez még nem is lett volna 
baj, mert rendszeres, lelkiismere-
tes munkával a hiányok pótolha-
tók. Inkább az jelentett problé-
mát, hogy rövid időnk volt az el-
ső fellépésekre való felkészülésre. 
Először a bál megnyitókon tán-
coltunk. Arra törekedtem, hogy 
eleinte könnyen tanulható, ugyan-
akkor a közönségnek is tetsző, és 
nem utolsósorban olyan táncokat 
tanítsak meg, amelyek a táncosok 
kedvét sem veszik el. Mindenkép-
pen hiba lett volna kezdetben, 
nehéz táncokkal foglalkozni. A 
lépcsőzetességet természetesen 
mindenben be kell tartani, de a 

Próba Közben (Mohay András felvétele) 

tánctanításban ennek különös 
jelentősége van. El kell monda-
nom, hogy nem bántam meg, hogy 
vállaltam ezt a feladatot. A tán-
cosok igen lelkesek, lelkiismerete-
sek és lassan sikerül a pontos-
ságot és rendszerességet is meg-
valósítani. 

Ahhoz azonban, hogy valóban 
eredményes munkát végezhes-
sünk, szükség van az egyetem 
erkölcsi és anyagi segítségére. Na-
gyon örülnénk például, ha néha 
egy-egy próbán meglátogatnának 
bennünket és megnéznék, hogy 
milyen komolyan dolgozunk. Az 
is segítséget jelentene, ha ezt a 
munkát az egyetem jobban érté-
kelné. 

Terveink között szerepel egy 
Egerben rendezendő fesztiválon 
való részvétel, amelyet a jövő év-
ben bonyolítanak le. Eredményes 
szereplést ígérni egyelőre még 
felelőtlenség volna. A táncosok 
lelkességén, a rendszeres mun-
kán túl szükség volna például 
kelléktárunk felújí tására is. Mi 
minden esetre bizakodva tekin-
tünk a fesztivál elé. 

Próbáinkat a Hugonnay kollé-
giumban, a Gazdasági Hivatal 
menzáján ta r t juk minden kedden 
és csütörtökön este 7—9-ig. Min-
denkit szívesen látunk, aki érez 
magában annyi kitartást, hogy 
njunkánkba bekapcsolódjon, és 
aki érdeklődik a néptánc iránt. 
Elsősorban azonban alsóbb évesek 
jelentkezésére számítunk, mert 
ahhoz, hogy valaki megtanuljon 
táncolni, több évre van szükség. 

H. E. Németh János II. éves orvostanhallgató I. díjas fotója 
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Diákok a Tanácsban Jubileumi díj Svájcból 
Egy főiskolai tanácsülés tanulságai 

A Tanárképző Főiskola diák-
ja i keveset — vagy egyáltalán 
nem — tudnak a Főiskolai Ta-
nács munkájáról, amelyben öt 
hallgató képvisel 1300 diákot. Er-
ről a képviseletről egyaránt szó 
esett diákok, de jobbára tanárok 
között. A Tanács diákképviselői-
nek munkájáról számos — bár 
nem hivatalos fórumon — kriti-
kai megjegyzés hangzott el. Az 
elmúlt esztendőben, ez a képvi-
selet, ott, ahol lehetősége volt a 
munkában részt venni, jelentős 
hatást tudott elérni. Jónéhány 
kérdés határozat formát öltött, s 
szerepet játszott a főiskola tanul-
mányi munkájának hatékonyab-
bá tételében. k 

A tanácstag hallgatók lassan 
második éve tevékenykednek eb-
ben a jelentős testületben, amely-
nek tagjai többségében tanszék-
vezető tanárok. Az első év végén 
úgy tűnt. sikerült megalapozni a 
tanácsüléseken részt vevő hallga, 
tók tekintélyét. Ez a részvétel is 
jelentős eredmény — jó út a de-
mokratikus lehetőségek formai és 
tartalmi kiszélesítéséhez. Két év 
tapasztalata mégis úgy mutat ja , a 
kitaposott ú t hamar kigyöpösö-
dik, sokszor és sokat kell még 
tenni a hallgatók tanácsba vivő 
útjához. A hirtelen jött lehetőség 
sok esetben célt tévesztett. Né-
hány tanácstag hallgatót ez hall-
gatásra késztetett, s mindenkit a 
nehézségek továbbgondolására. 

Téma: 
tanár-diák viszony 

A fentebb érzékeltetett problé-
mák a Tanács ezévi március 29-i 
ülésén erősödtek fel. Bár nem 
nyílt, egyértelmű magatartásban, 
hanem egy sajátos viszonyban 
kaptak formát. A napirend köz-
ponti kérdése a szocialista ta-
nár—diák viszony vol t 

E kérdés napirendre tűzése 
nem ok nélkül való — s hogy 
ne szócsaták, szubjektív ítéletek 
kicserélése legyen, egy komoly 
felmérés előzte meg a Tanács 
munkáját . A felméréssel a KISZ 
végrehajtó bizottságot bízták 
meg. Az anyag összefogását elvi. 
módszertani irányítását a KISZ 
vb felkérésére dr. Nagy Antal 
adjunktus végezte. Bencsik János 
pedig, a KISZ vb tanulmányi fe-
lelőse. féléves gondos tényanvag-
gyujtéssel készítette elő a vita-
anyag összéállítását. 

A hallgatók körében végzett 
felmérések elméleti megfogalma-
zást kaptak, s ebben a formában 
kerültek a Tanács' elé. Az anya-
got az ülés előtt két héttel a 
Tanács minden tagja kézhez kap-
ta. A vitaanyag jobbára elméleti 
oldalról közelítette meg a kér-
dést, megalapozó szándékkal — 
s nem tűzte céljául a konkrét 
helyzetek elemzését. Így nyitva 
hagyta az u t a t amelyen a Ta-
nacs munkájá t elvégezhette vol-
na. A vitaanyag sajátosságához 
az is hozzál artozik, hogy — amint 
már említettem — a hallgatók 
altal felvetett, elmondott konk-
rét helyzetek általánosításából 
epult fel. Tehát <j tanár-diák vi-
szony diákaspektusát mutatja. Ez-
zel kapcsolatban, véleményem 
szerint, a Tanácsnak az lett vol-
na a feladata, hogy a bemutatott 
anyagot a két aspektus együttes 
érvényesítésével rendezze, s az 
előterjesztett határozatokat en-
nek megfelelően dolgozza ki. 

Tartózkodó magatartás 
Ha a felszólalások tükrében 

elemzem a tanácsülést, egyszóval 
jellemezve: protokoll-ülés volt. 
Hozzászólt: dr. Fehér István, az 
MSZMP főiskolai csúcsvezetősé-
gének titkára, tanszékvezető fő-
iskolai tanár, Sipos József, a 
KISZ végrehajtó bizottságának 

titkára. Hegedűs András, fCIskolai 
főigazgató. 

A tanácsülésen tapasztaltak 
értelmezése mindenképpen szük-
séges. A tartózkodó magatartá-
sokra különböző válaszok adha-
tók. Lesznek tanárok, akik szá-
mára a szocialista tanár—diák 
viszony még nem napirendi kér-
dés. lesznek, akik e fórumot 
nem tar t ják alkalmasnak ennek 
a kérdésnek megoldására; a Fő-
iskolai Tanács nem kompetens 
ebben, avagy a hallgatók részvé-
telével nem az. Mások a megszo-
kott érdektelenségből és így to-
vább. (Ahogy a vitaanyag is több 
típust elemez a „gyakorlatból".) 
Sajnálatos módon olyan tanulság 
következnék, hogy a főiskola ta-
n á r - d i á k viszonya tükröződik a 
Tanács magatartásában. 

Természetesen még tovább le-
hetne gondolni a t ényeke t egye-
lőre meg kell elégednünk bizo-
nyos „értelmezésekkel". S min-
denképpen alapot kell teremte-
nünk a továbbiakban e kérdések 
tüzetes megvitatására. Nem elé-
gedhetünk meg a vitaanyag elvi 
felvetéseivel, szembesítenünk kell 
egymásnak a tanár—diák vi-
szonyból következő gyakorlati 
magatartásokat. Ha megelégszünk 
a probléma megkerülésével, el-
utasításával — semmiképpen nem 
mozdítjuk elő az egyre helyeseb-
ben értelmezhető tanár—diák vi-
szony megoldását 

Szemlélet változás 
szükséges! 

Következtetve: ha egy tanszék-
vezető tanár nem lá t ja szüksé-
gességét annak, hogy kifejtse vé-
leményét egy helyesen értelmez-
hető magatartásról, akkor olyan 
szemléleti zsákutcát tételezhetünk 
fel, amelynek feloldását, átalakí-
tását más módon és más mód-
szerekkel kell megtenni. 

Alapvető és korszerű követel-
mény a szocialista tanár—diák 
viszony. A megvalósításon mun-
kálkodni kötelesség. Társadalmi 
cél és feladat. Jogos elvárása a 
szocialista társadalom minden 
tagjának. Nem formális viszony-
rendezés többé. A tanár—diák vi-
szony társadalmi magatartás — 
aki e kérdések felvetésénél pasz-
szív, visszahúzódó magatartást 
mutat, visszatartója, hátráltatója 
a társadalmi haladásnak. Nem 
öncél tehát, nemcsak a tanár és 
diák közös érdeke. Ebben kell 
felfognunk a tanár—diák viszony 
társadalmi felelősségét. 

Ha ennek a felelősségnek az 
oldaláról vizsgáljuk meg a már-
cius 29-i tanácsülés munkáját , 
azt. hogy mit tett hozzá ahhoz a 
szellemi tevékenységhez, amit a 
társadalom párt- és állami fel-
adatokban célul tűzött ki, sem-
miképpen nem fogalmazhatunk 
pozitívan. 

Két dolgot kell eldöntenünk: 
elég érett e a tanár és a diák 
szemlélete közös programjuk kö-
zös kialakítására — avagy vár-
nunk kell és a szemléletalakítás 
más útjaival kell megpróbálkoz-
nunk. 

CSÁKY LAJOS 
tanácstag hallgató 

Kezemben újságok, képeslapok, 
műsorfüzetek, egy fehér hattyú-
toll — mind apró emlékei az egye-
temi énekkar 10 napos svájci 
vendégszereplésének. A színes 
képek rendetlen halmazából ve-
gyük ki a kórus első állomását, 
Fribourgot ábrázoló lapot. Meg-
érkezésünkkor a többnyire f ran- , 
cia lakosú város napfényes derű-
vel fogadott De a karcsú, gótikus 
városházában, a katedrális ünne-
pélyes csúcsaiban, az egymáshoz 

lóját az egyik svájci újság. Kü-
lönösen fegyelmezettségünket 
hangsúlyozta ki, amely előadá-
sunkat egységessé, élvezetessé 
tette. Tehát sikerült! Kicsit azért 
fáradt volt mindenki. 

Másnap gyönyörű ajándékot 
kaptunk Montreux-től. Reggelre 
megmutatta igazi arcát a svájci 
riviera. Ezen a délutánon a helyi 
énekkartól a Chanson de Mont-
reux hangulatos borospincéjébe 
kaptunk meghívást A piros mont-

ragasztott mézeskalács házakban 
nem sokáig gyönyörködhettünk. 
Az időjárás téliesre fordult. Ki-
adós hózivatar. Jól kifogtuk! 

Este a helyi egyetem hatalmas, 
kitűnő akusztikájú előadótermé-
ben léptünk fel. Az első „jelenés" 
a svájci közönség előtt. Vajon 
milyen lesz? Az öltözőben izga-
lom, egyesek gurguláznak (a hi-
deg idő nem tett jót a hangszá-
laknak), még egyszer átgondolja 
mindenki a műsort. Aztán ha j rá! 
Megy mint a karikacsapás! A né-
zőtéren elismerő moraj, sűrű taps. 
Az előadás után gratulációk, fel-
szabadult nevetés és egy pohár 
Cordinál sör. 

Montreux- be éjszaka érkez-
tünk. Az állomáson már várt 
bennünket Mousiuer Balogi, a 
mindenki által körülrajongott La-
ci bácsi, aki a későbbiek során 
mindent elkövetett, hogy a tár-
saság kellemesen érezze magát. 

La Tour-de-Peilz-ben a kon-
certterem zsúfolásig megtelt. Kó-
rusunk a jól szigetelt próbaterem-
ben fegyelmezetten készült a fel-
lépésre. Igen, ezek az órák vol-
tak a legnagyszerűbbek. Ügy 
éreztük, hogy mindenki „együtt 
van", egyet érez. Így is volt! 

„Des Hongrois eblouissants" 
— Káprázatos magyarok — ez-
zel a főcímmel kezdte beszámo-

reuxi bor megoldotta a nóták 
zsákjának száját. Az öreg pince 
falai még sokáig fognak zsongani 
a pattogós csárdástól, bordalok-
tól. Nagy megtiszteltetés volt szá-
munkra, hogy a fesztivál rende-
zőbizottsága egy önálló műsor 
bemutatására kért fel bennünket. 
Szécsi Éva, Varjas Ida, dr. Zám-
bó Géza énekes szólisták közre-
működésével formás, tempera-
mentumos magyar bokrétát nyúj-
tottunk át a hálás közönségnek. 
A másnapi kritika elismerően 
nyilatkozott Bartha Katalin előa-
dásáról, aki Bartók: Allegro 

Barbaro pímű zongoraművét já t -
szotta. Az est sikere nemcsak 
együttesünk sikere vo l t a vas-
taps, az ünneplés a magyar mu-
zsikát is köszöntötte. 

A próbák, az előadások fárad-
sága, izgalma a genfi tó körüli 
autóbusz túra során engedett fel 
igazán. Genfben pedig alig tud-
tunk válogatni a látnivalók és 
érdekességek között; a Nemzetek 
Palotájából egészén Bocskay Ist-
ván monumentális emlékművé-

i g - • • • 
A X. Montrexixi Nemzetközi 

Kórustalálkozó záró aktusára áp-
rilis 14-én este került sor. A vá-
ros fúvószenekara színpompás 
egyenruhában nagy csinnadrattá-
val vonult a Kongresszusi Palota 
elé a gálaest megnyitására. Ének-
karunkat az eredményhirdetéskor 
érte a legnagyobb öröm. Eddigi 
munkánkra tette fel a koronát 
a fesztivál Jubileumi díja, illetve 
a zsűri,, Igen megkülönböztetet-
ten kiváló" diplomája, melyet 
Szécsi József karnagy a közön-
ség ütemes tapsa mellett vett át 
Marcel Bandet-től, a kórustalál-
kozó főigazgatójától. 

Az eredményhirdetést végül ké-
sőig húzódó „üvegezés" és tánc-
mulatság követett, ahol a polka 
és a keringő mellett előkelő he-
lyet kapott a csárdás is. 

Svájci vendégszereplésünk utol-
só állomása Lausanne volt, ahol, 
húszperces műsort készített ve-
lünk a helyi rádió, a repertoár 
magyar anyagából. 

Befejezésül az énekkar nevében 
köszönetet mondok az egyetem 
vezetőségének azért a nem cse-
kély anyagi és erkölcsi támoga-
tásért, amely végülis lehetővé tet-
te kórusunk részvételét a mont-
reuxi-fesztiválon. Ugyancsak 
köszönet illeti dr. Bartha Lajos 
docenst, Gruber László ad junk-
tust és Szécsi József karnagyot, 
akik eredményes szereplésünket 
lelkes, odaadó munkájukkal elő-
segítették. M I L A S S I N l A s z l ö 

(Kocka Sándor felvételei) 

TÁNCOSAINK A SÁRKÖZBEN 
A tudományegyetem néptánc-

csoportja négynapos kirándulás-
ra indul. A mindig lelkes és vi-
dám csoport szinte teljes létszám-
ban, „állig felfegyverkezve" és 
felvillanyozva rója a kilométere-
ket Sárköz fővárosa, Szekszárd 
felé. Mindenki kezében térkép, 
leírások, monográfiák a Sárköz-
ről, népművészetéről. Tájékozó-
dunk, ismerkedünk a tájjal . 

Vendéglátóink egyszerű pa-
rasztemberek, mindig kedvesek 
és segítőkészek. Első állomásunk 
Decs, a Sárközi Lakodalom szín-
helye. Néhányan szétszéledünk 
a házakba, özv. Hortobágyi Fe-
rencné szőtteskészítő asszonytól 
gyönyörű mesterségéről érdeklő-
dünk. Kérésünkre elmondja, 
hogy 1931-ben, 29 éves korában 
tanulta meg a „titkot", azóta dol-
gozik szövőgépen. Büszkén hang-
súlyozza: — Csak eredeti min-
tákkal dolgozom. — Mostanában 
tányérfestéssel is foglalkozik, a 
régi fejkendőmintákat festi meg 
kedvelt sárközi színekkel, fehér 
alapon pirossal, zölddel, kékkel. 

öcsényben a népi együttes fo-
gad bennünket. Színpompás sár-
közi ruhák, mosolygós eleven ar-
cok. Negyven év körüli nők és 
férfiak ropják a táncot, soha sem 
koreografált, eredeti lépésekkel. 
Ezt szeretnénk megtanulni, át-
venni a tánc különös ritmusát, 
lüktetését. Az ismerkedés hama-
rosan táncházzá alakul. Izzadva, 
de boldogan küszködünk a lépé-
sekkel. 

Székely falvakba Indulunk: 
Kétyre, Felsőnánásra. A bukovi-
nai, hadikfalvi, andrásfalvi szé-
kelyek Szekszárdtól északnyugat-
ra találtak hazát. Táncaikat sér-
tetlenül megőrizték, a dalok már 
keverednek. Kérleljük őket és 
lassan előjönnek a régi dallamok, 
lakodalmi szokások. Családias 
hangulat alakul ki, bemutat ják 
táncaikat is. Sokan elmesélik 
egész életútjukat, őseik vándorlá-
sait. Egy fős zenekaruk, egy öreg 
hegedűs, magacsinálta hangsze-
rén húzza a talpalávalót. Mar-
kánsan, keményen játszik — fel-
ér egy zenekarral. 

Felsőnánáson az asszonyok nép-
viseletbe öltözve, ha lehet még 
barátságosabban fogadnak. Itt 13 
asszony egy férfi vezetése alatt 
ápolja szülőföldje hagyományait 
Kész műsorral állnak elénk, nép-
dalcsokor, balladák, lakodalmas 
énekek, legénycsúfolók a reper-
toárban. A régi stílusú dalok ri t-
kábban, csak a szövegek marad-
tak meg változatlanul. A válto-
zatos és pergő műsort csodálat-
tal és tisztelettel hallgatjuk. Mi 
néhány Szeged környéki tánccal, 
dallal mutatkozunk be. „Ugye el-
jönnek még, hogy többet együtt 
lehessünk" — mondják szinte 
meghatódva. Rövid címváltás és 
közös fényképezés után búcsút 
veszünk az emberektől, a tájtól, 
a ' Sárköztől. 

Irány Szeged. Az autóbuszban 
mindenki meséli a tanult törté-
neteit, dalokat tanít a másiknak 
— kavarognak az élmények. Jól 
sikerült kirándulás, gyűjtőút volt. 
Minél több ilyet szeretnénk. 

TATRAY ÁDÁM 
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Magyar Diákműzeum?! Domanovszky Endre 
Az elmúlt év nyarán a diákha-

gyományok szerepével és tovább-
fejlesztésének lehetőségeivel kap-
csolatban pályázatot hirdetett a 
KISZ KB Egyetemi és Főiskolai 
Osztálya, majd november elején 
e témakörben, az Erdészeti és Fa-
ipari Egyetem hallgatóinak ren-
dezésében ankétot tartottak. A 
selmeci hagyományok folytatói 
jelentőségének megfelelően készí-
tették elő a magyar diákmozga-
lom történetének első ilyen jelle-
gű összejövetelét, s egy jól sike-
rült kamarakiállítást is rendeztek 
a diákmúlt emlékeiből. 

Hazánkban nincs olyan intéz-
mény vagy állandó helyi kiállí-
tás, ahol a magyar diákélet ha j -
dani és mai emlékei — történeti 
korok időrendjében vagy akár in-
tézmény típusonként — lennének 
bemutatva. 

A soproni kiállítás anyagának 
nagy része az ankét után is 
Sgyütt maradt. A bemutatott do-
kumentumok sokrétűsége arra 
enged következtetni, hogy terv-
szerű és intézményes gyűjtő mun-
kával — viszonylag rövid idő 
alatt — állandó kiállításon bemu-
tatható, jól szemléltető törzs-
anyagot lehetne összehozni. A 
gyűjtő munka megkezdése az 
utolsó órákban indulna meg, hi-
szen az első világháború idősza-
kának diákjai — akik még is-
merték és művelték a régi diák-
szokásokat és megőrizték azok 
kellékeit — lassan elfogynak az 
élők sorából, s az utánuk követ-
kező nemzedékek tárgyi emlé-
kekkel már jóval kisebb mér-
tékben rendelkeznek. 

Nemcsak a múlt. a jelen diák-
emlékei is megérdemlik. hogy 
megmentsék őket az enyészettől. 
Az egyetemi, főiskolai kiállítások 
anyaga — bezárásuk után — 
gyakorlatilag a semmibe vész. A 
kiállított tárgyak — ha ezeket 
együtt is ta r t ják egy-két évig, 
ami igen ritka — esetleg az i f jú -

sági szervezet szobájában poro-
sodnak, de legkésőbb az elkerül-
hetetlen nemzedékváltáskor a sze-
métbe kerülnek. Kár értük. Meg-
érdemelnék a megőrzést, hiszen 
egy kor ifjúságáról adnak pótol-
hatatlan, érdekes képet. 

A Diákmúzeum célja lenne, 
hogy összegyűjtse, megőrizze, fel-
dolgozza, rendelkezésre bocsássa, 
a magyar egyetemi-főiskolai 
diákélet múlt jának, jelenének 
szellemi és tárgyi emlékeit, kü-
lönös tekintettel a mindenkori 
haladó diákmozgalmakra. 

Feladata lenne az egyetemi és 
főiskolai i f júság életének, moz-
galmainak történeti bemutatása. 
Munkatársai elvégeznék az eddig 
hiányzó alapkutatásokat: 

— fel tárnák és közreadnák a 
diákmúlt levéltári forrásanyagá-
nak országos repertóriumát, 

— összeállítanák a diákélet 
könyvészetét, mely a diákegye-
sületek kiadványain kívül tartal-
mozná a hagyományok, az i f júsá-
gi élet és mozgalom irodalmának 
bibliográfiáját, 

— összeállítanák és kiadnák 
dokumentumköteteit (első kötet 
a kezdetektől 1896-ig; második 
kötet 1896—1919; harmadik kötet 
1919—1944; negyedik kötet 1945— 
1956: ötödik kötet 1957-től nap-
jainkig), mely hézagpótló lenne 
a magyar művelődés történeté-
ben, 

— megjelentetnék a diákegye-
sületek. körök, szövetségek, a je-
lentősebb diáklapok, kiadványso-
rozatok és egy-egy korszak diák-
mozgalmának, ifjúsági életének 
történetét, 

— kiadnák a diákanekdoták és 
a diákhumor antológiáját, a diák-
dalok gyűjteményét, a diáknyelv 
szótárát, a magyar diákmozga-
lom történetének képeskönyvét 
s t b . . . 

E munkával egyidejűleg foly-
tatnák az általam már elkezdett 
anyaggyűjtést: a Magyar Egyete-

mi Diáklexikon szerkesztését, 
mely a főiskolás i f júság múlt jára 
és jelenére vonatkozó tudnivalók 
összességét tartalmazza a kezde-
tektől napjainkig. Több mint há-
romszáz felsőoktatási intézmény, 
kollégium, a hétszáz diáklap, fél-
ezer diákegyesület, a diákmoz-
galmi szempontból fontosabb ese-
mények történetén kívül a diák-
szokások és hagyományok leírá-
sa (a jellegzetességek intézmé-
nyenként), a diákvezérek életraj-
za, az irodalmi nyelvben előfor-
dult diákszókincs, stb. minden 
jelentősebb szócikkhez a témára 
vonatkozó válogatott irodalom-
jegyzéket is adva. 

A Diákmúzeum gyűjtő köre: az 
egyetemi, főiskolai élettel kap-
csolatos szellemi és tárgyi anyag-
ra ter jedne ki. Gyűjtené az 
egyenruhákat, jelvényeket, esz-
közöket, diákigazolványokat, pla-
kátokat, röplapokat, fényképeket, 
műsorfüzeteket, rendezvények ka-
talógusait, a diákmozgalom ha j -
dani résztvevőinek visszaemléke-
zéseit, a tudományos diákköri 
konferenciákra írott dolgozatokat, 
az egyetemi if júság számára ki-
írt pályázatokra beküldött mun-
kákat, a múlt és jelen diákéle-
tével foglalkozó könyveket, folyó-
iratokat, diáklapokat, a magyar 
sajtóban a diákélettel foglalkozó 
cikkek lapkivágatait, beszerezné 
a könyvtárakban, levéltárakban 
található legfontosabb egyedi do-
kumentumok másolatait, stb . . . 

A magyar diákmúlt pusztuló, 
kallódó emlékei művelődéstörté-
netünk eddig figyelemre nem 
méltatott dokumentumai. Össze-
gyűjtésükkel. ha azt eredménye-
sen akar juk végezni, nem kés-
lekedhetünk. Elég háborús kár, 
természeti csapás súlytotta kultu-
rális emlékeinket, nem lehet tör-
vényszerű, hogy érdektelenségből, 
hanyagságból értékeink sokasága 
semmibe vesszen. 

VICZIAN JÁNOS 

kiállítása 
Ritka alkalom Szegeden, hogy a 

kortárs képzőművészet nagyjai-
nak műveit lá that juk a múzeum 
képtárában. Csak az emlékezet 
frissítése céljából említeném 
Amerigo Tot és Borsos Miklós 
nevét. A két kitűnő mester után 
most a magyar piktúra egyik leg-
jelesebb képviselőjét köszönthet-
jük városunkban. Mintegy" 30 
festményt és két gobelint látha-
tunk munkássága utóbbi évtize-
dének terméséből. 

Ritka színélmény vár ja a láto-
gatót. Egy indulatos, igazi szenve-
déllyel alkotó festő fantasztikus, 
szinte végsőkig fokozott intenzi-
tású színekkel komponált, élmé-
nyeinek lehetünk részesei. Nem 
indok nélkül mondom, hogy ré-
szesei, hiszen a nagy foltokból, 
csattanó színnyalábokból kompo-
nált felületek — jelezzenek akár 
egy alakot, arcélt, vagy véljük 
benne felfedezni egy csendélet 
tárgyait — a szemlélőt akarva 
akaratlanul bűvkörükbe vonják, 
elemi erővel hatnak érzelmeire. 
A dühödt festői indulat kohójá-
ban érlelt, festékbe dermedt szí-
nek a képen tovább izzanak, meg-
tartva isVneretlen eredetű frisse-
ségüket, tovább munkálkodnak 
emócióinkban. A zöldek, barnák, 
rőtvörösek, harsány kékek lendü-
letes, szertelennek tetsző hatal-
mas gesztusokkal festett foltokba 
tömörödtek. A bennük kelt fe-
szültségek kereten, üvegen átha-
tolva láthatatlan erővonalaikkal 
átszövik a teret, elemi energia 
sugárzik belőlük. Már-már úgy 
véljük, hogy a foltok, vonalak 
szertelen és esetlegesnek • tűnő 
halmaza nem áll össze renddé, 
ám a festői tudat rendszerező 
ereje a zűrzavaros szövedéket á t -
törve komponált halmazzá építi 
a kéz és az ecset önfeledt játé-
kát. A színek varázsos világába 
embert, tárgyat, való világot lá-

tunk bele, kicsit a magunk vi-
lágát, vagy egy olyat, amilyet ta-
lán csak éppen e képek társasá-
gában fedezhetünk fel. A 100 éves 
Budapest jubileumára a mester 
készített két-két gobelintervet is. 
A földszinti teremben kiállított 
változatot említeném. A múltat , 
jelent, történelmet, valami ős-
nyugalmat, fenséget árasztó pa-
tinás színek tömegéből felsejlik a 
három, Pestet, Budát és Óbudát 
jelképező alak. Inkább érezzük, 
mint lá t juk a megbonthatatlan 
kapcsolatot hirdető, időn, téren, 
történelmen átívelő összetartozás 
képzeletszülte acél sodronyait. A 
Duna jut eszembe és József At-
tila verse. 

Domanovszky ma már inkább 
gobelin-művészként ismert és el-
ismerek A két kiállított gobelin 
méltán válik a kiállítás reprezen-
tánsává. Érdekes módon a lendü-
letesen festő, széles gesztusairól 
ismert mester anyagba szőtt ter-
vein az indulat ezernyi színhar-
móniájává oldódik. Egész soroza-
tot láthatunk a gobelinszövőkből 
kisméretű lapokon. A nő és az 
ősi női tevékenység «himnuszát je-
leníti meg, ember, munka és 
tárgy szinte eggyé olvad az al-
kotás dicséretét hirdetve. 

A primer színélmények néhány 
maradandó emlékű kép; a Költő, 
a Nyár, a Leány, a J egyesek . . . 
tovább munkálkodnak bennünk, 
megbarátkozunk velük. Ez volt a 
művész célja is: . . . „E kiállítás 
minden darabja hozzám nőtt. 
Nagy örömet jelentene, ha láto-
gatóim is megszeretnék őket" — 
ír ja katalógusa bevezetőjébe«. 
Nem lesz nehéz örömére lenni. 

A kiállítás július végéig tekint-
hető meg. 

TÓTH ATTILA 

J Felszabadulási Kupa Véletlen „keresztelők f t 

Április 15—20. között Debre-
cenben került megrendezésre a 
Felszabadulási Kupa idei ver-
senysorozata. A tudományegye-
temek — Pécs, KLTE, ELTE, 
Közgazdaságtudományi Egye-
tem, JATE — diákjai öt sport-
ágban versengtek a helyezése-
kért. A vendéglátó, a Debreceni 
Kossuth Lajos Tudományegye-
tem rendezőgárdája megfelelően 
gondoskodott a résztvevők ké-
nyelmes elhelyezéséről, ellátásá-
ról, valamint a versenyek igaz-
ságos, zökkenőmentes lebonyolí-
tásáról. A küzdelmek mindvégig 
jó hangulatban, izgalmas csaták 
közepette folytak és csak a h a j -
rában dőlt el, hogy melyik egye-
temé lesz a vándorserleg. Ezt, 
immár másodszor, a debreceni 
Kossuth Lajos Tudományegye-
tem sportolói nyerték el, és így 
az végleg birtokukba került. 

Távirati | stílusban az esemé-
nyekről: Női kosárlabda: csapa-
tunk kiemelkedett a mezőnyből 
és végül imponáló fölénnyel 
nyerte a tornát. Férfi kosárlab-
da: semleges pályán talán a 
győzelem megszerzése is sikerül 
csapatunknak, így azonban meg 
kellett elégedniök a második 
hellyel. Női kézilabda: az esé-
lyesség terhe nélkül nehéz küz-
delemben megérdemelt győze-
lem. Férfi kézilabda: az egy-
másnak a vonaton bemutatkozó 
„társaság" a legegységesebb, leg-
küzdőképesebb csapattá vált a 
mérkőzések során és végül a 
második helyet szerezte meg. 

Albérleti tömegsport 

Sakk: fél ponton múlott a győ-
zelem, végül mégis csak a har-
madik helyen végeztünk. Aszta-
litenisz: versenyzőink a harma-
dik helyen végeztek. Női labda-
rúgás: ebben a sportágban in-
kább a szerencse, mint a tudás 
döntött. Együttesünk az ötödik 
helyen végzett. Férfi labdarú-
gásban külön kupát írtak ki tíz 
csapat részvételével. A győzel-
met és a kupát a f inn csapat, a 
Jyvaskyla szerezte meg. Czes-
tochowa gárdája az ötödik he-
lyen végzett. Egyetemünk csa-
pata a tavalyi első hely után 
most nem ért el helyezést. 

Az összesített pontverseny 
végeredménye: I. Debreceni 
Kossuth Lajos Tudományegye-
tem 34, 2. Budapesti Marx Ká-
o-oly Közgazdaságtudományi 
Egyetem 32, 3. Szegedi József 
Attila Tudományegyetem 28, 4. 
Pécsi Jogtudományi Egyetem 18, 
5. Budapesti Eötvös Lóránd Tu-
dományegyetem 15 ponttal. 

Az ünnepélyes eredményhir-
detés alkalmából Rutkovszky 
Ede, a KLTE KISZ végrehajtó-
bizottságának titkára üdvözölte 
a küldöttségeket, a sportolókat, 
és adta át a díjakat. A KISZ 
Debrecen Városi Bizottsága által 
felajánlott különdíjat a finnor-
szági Jyvaskyla egyetemének 
férfi kispályás labdarúgó-csapa-
ta kapta. A Kossuth Lajos Tu-
dományegyetem díszudvarán 
rendezett VIT-bállal zárult az öt 
tudományegyetem sportverse-
nyeinek küzdelemsorozata. 

Számos alkalommal megtörtént 
már, hogy lapunkban tévesen je-
lent meg egy-egy dátum, tudo-
mányos fokozat, sőt még helyes-
írási hibák is akadnak. Ahogy 
mondani szokás: megtréfál ben-
nünket a „nyomda ördöge". Igaz, 
ami igaz — valljuk be férfiasan 

PUMM 

— néha mi tévesztünk el valamit 
és olyankor csak a mienk a fe-
lelősség. Gyakran előfordul azon-
ban az is, hogy eleve pontatlan 
információt kapunk; hogy az új-
ság első úgynevezett „kefelevona-
tában" kijavítjuk ugyan a hibát, 
de mire a lap megjelenik, bizony 

csak ugyanúgy helytelenül marad 
a korrigált rész. Akkor azután a 
következő számban — jelentősé-
gétől függően — közöljük a hibás 
rész helyreigazítását. Természete-
sen kicsit keserű szájízzel, hiszen 
nem kellemes dolog újból és új-
ból beismerni, hogy hiba csú-
szott az újságba. Ezt a keserű 
szájízt legfeljebb csak a helyre-
igazítások „Pardon" rovatának ál-
landó kliséje — az írógép előtt 
kukoricán térdeplő női alak — 
feledteti, ami legkedveltebb az 
összes klisénk közül. No meg az 
is segít a sajtóhibás lapszámok 
okozta kellemetlen érzésen, ha 
azok., akikkel kapcsolatban vala-
milyen elírást elkövettünk, nem 
szándékosnak, esetleg rosszindu-
latúnak fogják fel. Mert higgyék 
el kérem, senkit sem akarunk 
ezekkel a bosszantó pontatlansá-
gokkal megbántani. Ha „lefoko-
zunk", „feljebb léptetünk", „ke-
resztelünk" — mindig csak vélet-
lenül történik. Mindazoknak, aki-
ket ilyen módon megbántunk kí-
vánjuk, hogy olyan derűsen fog-
ják fel a dolgot, mint az egyik 
orvosegyetemi professzor. Őt 
ugyanis elkereszteltük — Ferenc-
nek. Az újság megjelenése után 
nem hívott fel bennünket telefo-
non, nem reklamált és nem hi-
báztatott. Csupán egy alkalom-
mal a lap akkori felelős szer-
kesztőjének címzett levelére Ju-
dit helyett Lujzát írt... 

OTDK kémia szekció 

—- Még néhánynak kiadom, s kezdődhet a parti. 

Április 26—28. között az Eöt-
vös Lóránd Tudományegyetemen 
rendezték meg a XI. Országos 
Tudományos Diákköri Konfe-
rencia kémia szekcióját. A kon-
ferencián, amelyet dr. Ádám 
György, az ELTE rektora nyitott 
meg az Egyetemi színpadon, ösz-
szesen hatvan dolgozatot olvas-
tak fel és vitattak meg két szek-
cióban. A József Attila Tudo-
mányegyetem Természettudo-
mányi Karának hallgatói 12 
dolgozattal szerepeltek. Közülük 
legeredményesebben Csordás 
Tóth Éva. V. éves vegyészhall-
gató, aki a Szteroid—fehérje 
konjugátumok előállítása im-
munkémiai vizsgálatok (rádió-
immunoassay) céljára című dol-
gozatáért dr. Polinszky Károly 
miniszterhelyettestől a záróülé-
sen a Művelődésügyi Minisztéri-
um és a KISZ KB 2000 forintos 
első díját vehette át. A Magyar 
Tudományos Akadémia 1500 fo-
rintos nagydíját Dóbé Sándor, V. 
éves vegyészhallgató kapta A 
butiraldehid gőzfázisú fotolízise 
imií munkpiáért. Erdőhelvi 

András, V. éves vegyészhallgató 
Az etilén és propilén oxidációja 
réz-kromit katalizátoron című 
dolgozatával a Budapesti Vegyi-
művek 1500 forintos különdíját 
nyerte el. Ugyancsak a Buda-
pesti Vegyiművek 1000 forintos 
különdíját kapta Kiss János, IV. 
éves vegyészhallgató Néhány 
kéntartalmú és néhány foszfor-
tartalmú pregnán-származék ké-
szítése és vizsgálata című mun-
kájáért. Puskás Eszter—Törőcsik 
Ibolya főiskolai hallgatók A 
benzál-anilin amincseréjének 
kinetikai vizsgálata című dolgo-
zatukért az Egyesült Gyógyszer-
és Tápszergyár 1500 forintos kü-
löndíját kápták. 

A konferencián dolgozattal 
részt vevő TTK-s hallgatók kö-
zül kari különdíjat kaptak: Gu-
lyás Imre—Pánovics István, Ha-
lász János, György Gizella, Ko-
vács Terézia, Labádi Imre, Sár-
kány János, Visy Csaba V. éves 
vegyészek és Mezősi Ferenc V. 
éves kémia-fizika' szakos hall-
a a t 6 

Hírek, 
események 

A JATE KISZ VB képviseleté-
ben április 7—15. között Mikola 
Júlia, a JTK KISZ-titkára és 
Papp István, a BTK KISZ-titkára 
baráti látogatást tett a turkui Ál-
lami Egyetem ifjúsági szervezeté-
nél. Tanulmányozták a f inn egye-
temi hallgatók életét, munkáját , 
tapasztalatcserét folytattak a két 
egyetem ifjúsági szervezetének 
felépítéséről és működéséről. Tár-
gyalásokat folytattak a turkui és 
a szegedi egyetem ifjúsági szerve-
zetei között később létrehozandó 
nyári üdültetési és építőtábori 
csereakció lehetőségeiről. Meglá-
togatták a Turkuban működő 
svéd egyetemet is. A JATE KISZ-
szervezetének képviselőit fogadta 
Turku város polgármester-helyet-
tese és a városi ifjúsági bizottság 
elnöke. 

Dr. Horváth Imre tanszékveze-
tő egyetemi tanár, az Országos 
Műszaki Fejlesztési Bizottság ki-
küldetésében, 1973. május 8—13. 
között részt vesz, a KGST 1—18 
téma koordinációs értekezletén, 
Szófiában. 

Lapzárta után — május 6—8. 
között — rendezték meg a Tanár-
képző Főiskolán a Pedagógusje-
löltek II. Országos Találkozóját. 
Az eseményekről lapunk követ-
kező számában számolunk be. 

S Z E G E D I 

A Józse f At t i l a T u d o m á n y e g y e t e m , • 
a S z e g e d i O r v o s t u d o m á n y i E g y e t e m 
é s a T a n á r k é p z ő Fő i sko l a l a p j a . 
M e g j e l e n i k h a v o n t a ké t sze r . F e l e l ő s 
s z e r k e s z t ő : Szabó M a g d o l n a . S z e r -
k e s z t ő s é g : 6720. Szeged, D u g o n i c s 
tér 12. T e l e f o n : 15-19B. K i a d á s é r t 
f e l e l : K o v á c s László , a C s o n g r á d 
m e g y e i L a p k i a d ó Vá l la la t i g a z g a t ó -
ja . K i a d ó h i v a t a l : 6740. Szeged . Ma-
g y a r T a n á c s k ö z t á r s a s á g ú t j a 10. Te-
l e f o n : 13-500. A l a p o t az i n t é z m é -
n y e k p á r t b i z o t t s á g a i t e r j e s z t i k . A r a : 
1 f o r i n t . E lő f i ze t é s e g y é v r e : 17 üo-
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